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У селищі міського типу козова на Тернопільщині відкрито ме-
моріальний знак воїнам-«афганцям». В урочистостях взяли
участь жителі та керівництво громади, ветерани війни в Афгані-
стані та ветерани АТО/ООС, військовослужбовці, молодь, свя-
щенослужителі. 

Президенту України В. О. ЗеЛеНСькОМУ

Пане ПреЗиденте!

19 жовтня 2021 року з надією на зустріч з вами до будівлі
Офісу Президента України з усіх областей України зібра-

лися учасники бойових дій на території інших держав, об’єднані Укра-
їнською Спілкою ветеранів афганістану (воїнів-інтернаціоналістів).

Для початку діалогу з ветеранами війни зустрілися заступник ке-
рівника Офісу Президента Роман Машовець і радник – уповнова-
жений Глави держави з питань забезпечення прав захисників
України Олена вербицька, які отримали вимоги і пропозиції вете-
ранів до Президента України стосовно проблем, що їх турбують.

Керівники Офісу Президента України запевнили ветеранів, що
за підсумками зустрічі терміново буде опрацьовано проект прото-
кольного доручення  Президента України керівнику уряду стосовно
вирішення порушених ветеранами питань з конкретними термі-
нами виконання.

Керівники територіальних організацій УСва і ветерани, які брали
участь у заході біля Офісу Президента України, висловлюють зане-
покоєння відсутністю ознак виконання домовленостей.

З метою прискорення виконання домовленостей направляю по-
вторно копію Звернення ветеранів війни до Президента України від
19.10.2021 р. і пропозиції Української Спілки ветеранів афганістану
(воїнів-інтернаціоналістів) щодо змісту відповідного протокольного
доручення Президента України за підсумками публічного заходу
ветеранів війни 19.10.2021 р.

З повагою –
с. червоноПиський,

голова Усва.             

скільки чекати
обіцяного?

МеТОЮ законопроекту є
закріплення на законо-

давчому рівні можливості вико-
ристання громадянами України
відображення в електронній
формі інформації, що міститься
у посвідченні ветерана війни, по-
страждалого учасника Революції
Гідності, особи, на яку поши-
рюється чинність цього Закону
(е-Посвідчення ветерана), і на-
лагодження автоматизованого
інформаційного обміну між Єди-
ним державним реєстром вете-
ранів війни та автоматизова-
ними інформаційними, довідко-

вими системами, реєстрами і
банками даних, держателем (ад-
міністратором) яких є державні
органи або органи місцевого са-
моврядування.

Законопроектом пропону-
ється визначити таке поняття як
«е-Посвідчення ветерана», а
також надати можливість вико-

ристання е-Посвідчень ветерана
громадянами України після 2021
року.

відповідні зміни пропону-
ється внести до Закону України
«Про статус ветеранів війни, га-
рантії їх соціального захисту».
Проект Закону зареєстровано за
№ 5694.

Законодавство

БУДЕ ЕЛЕКТРОННЕ ПОСВІДЧЕННЯ ВЕТЕРАНА
Прийнято за основу проект Закону "Про внесення змін до дея-

ких законів України щодо вдосконалення функціонування Єди-
ного державного реєстру ветеранів війни та запровадження
електронного посвідчення ветерана". Про це повідомляє офіцій-
ний вебпортал парламенту України.

ГОЛОва Тернопільської обласної організації УСва Сергій Лісо-
вий, заступник голови територіальної громади Роман Солтис,

голова Козівської районної Спілки ветеранів афганістану Петро Киба
відзначили важливість збереження пам'яті про мужність воїнів, які з
честю виконали свій військовий обов'язок. Священослужителі міс-
цевих релігійних громад відправили панахиду за всіх полеглих воїнів.
Хвилиною мовчання й покладанням квітів присутні вшанували полег-
лих і померлих вже в мирний час ветеранів тієї війни.

63 уродженці краю брали участь у бойових діях в афганістані. Крук
володимир володимирович і Колодка Богдан Мирославович заги-
нули, шестеро повернулися додому  інвалідами, 13 померли вже у
мирний час внаслідок поранень  і захворювань. Пам'ять про мужніх
воїнів навіки залишиться в наших серцях.

василь когУт,
перший заступник голови тернопільської 

обласної організації Усва.

НАЗАВЖДИ У НАШИХ СЕРЦЯХ

Пам’ять

Дата
6 листоПада – день виЗволення києва

від фашистських Загарбників

ГОЛОвні ПОДії у битві за Київ, в яких брали участь 1, 2, 3 та 4
Українські фронти, розгорнулися наприкінці вересня – на по-

чатку жовтня 1943 року. У ході Київської наступальної операції 6 ли-
стопада 1943 року столиця України була звільнена від
фашистських загарбників.

За офіційними даними в боях за визволення Києва загинуло 417
тисяч воїнів. вічна пам'ять їм і наша шана! Битва за Київ стала вия-
вом масового героїзму. Поруч з солдатами билися з ворогом пар-
тизани і підпільники. За героїзм і мужність 17,5 тисяч
воїнів-визволителів нагороджені орденами і медалями, 668 – зван-
ням Героя Радянського Союзу, 32 з них – кияни.

Про цю незабутню подію нашої історії, про героїв-визво-
лителів читайте на 3 і 7 стор.

Пільги і державні гарантії
Захисникам України

«Захисник України» Замість
«Учасника бойових дій»
Пропонується ввести чотири

нові статуси для тих, хто захи-
щав Україну:

– Захисник України,
– Захисник України з інвалідні-

стю,
– Захисник України з особли-

вими бойовими заслугами,
– член сім’ї загиблого (помер-

лого) Захисника України.
«Захисниками України» пропо-

нується визнавати тих, хто «брав
безпосередню участь в операціях
по захисту незалежності, суверені-
тету та територіальної цілісності
України». Тобто цю категорію хо-
чуть відокремити від тих, хто за
чинним законодавством має право
на статус «учасника бойових дій», а
це досить багато ветеранів війни,
зокрема учасники бойових дій на
території інших держав, учасники
Другої світової війни тощо.

За словами міністра у справах
ветеранів Юлії Лапутіної, новий
закон дозволить підвищити рі-
вень державної підтримки вете-
ранів бойових дій на Донбасі та

оновить для них систему держав-
них гарантій. У цій статті ми спро-
буємо розібратися у чому полягає
відмінність соціального пакета
Захисників України, який пропо-
нується законопроектом №4389,
від пільг і гарантій «учасників бо-
йових дій», що передбачені Зако-
ном України «Про статус вете-
ранів війни, гарантії їх соціаль-
ного захисту».

У законопроекті Захисниками
України визнаються:

– особи, які у складі сил безпеки
та оборони України брали безпосе-
редню участь в операціях по захи-
сту незалежності, суверенітету і
територіальної цілісності України,
перебуваючи в районах їх прове-
дення під час проведення таких
операцій;

– особи, які добровільно брали
участь в обороні України в опера-
ціях по захисту незалежності, суве-
ренітету і територіальної цілісності
України, перебуваючи в районах їх
проведення під час проведення
таких операцій;

– члени екіпажів, які перебували
на борту кораблів, катерів, суден

забезпечення, літаків і вертольотів
сил оборони та безпеки України,
виконуючи бойове завдання із за-
хисту незалежності, суверенітету і
територіальної цілісності України в
умовах безпосереднього зіткнення
й вогневого контакту з військовими
формуваннями інших держав і не-
законними збройними формуван-
нями;

– особи, яким було надано ста-
тус Захисник України з інвалідністю
та яким після повторного огляду
медико-соціальною експертною
комісією не було встановлено інва-
лідність. Такі особи звільняються
від необхідності проходження по-
вторної процедури надання ста-
тусу Захисник України (надається
на заміну статусу Захисник України
з інвалідністю).

Права, Пільги і гарантії 
У сфері охорони Здоров’я

Законопроект передбачає знач-
не оновлення системи державної
підтримки Захисників України у
сфері охорони здоров’я. Зокрема,
для них передбачено «додаткові
державні гарантії надання медич-
них послуг та лікарських засобів до
програми державних гарантій ме-
дичного обслуговування насе-
лення, що передбачає оплату не-
обхідних для забезпечення і від-
новлення здоров’я медичних по-
слуг та реімбурсації за ліки».

Особливостям реалізації цих
гарантій присвячено окрему стат-
тю законопроекту. У ній йдеться
про оплату коштом держбюджету

На розгляд Верховної Ради України внесено проект Закону
України №4389 «Про Захисників/Захисниць України та членів їх
сімей», який був розроблений Мінветеранів разом з представ-
никами ветеранської спільноти і внесений до Верховної Ради 16
листопада минулого року. Законопроект планують ухвалити до
кінця року. Окрім введення нових статусів у ньому йдеться про
додаткові соціальні гарантії учасникам АТО/ООС. За словами мі-
ністра у справах ветеранів Юлії Лапутіної, новий закон має осу-
часнити систему надання пільг і гарантій ветеранам війни на
Донбасі.

(Закінчення на 2-й стор.)



2 ТРеТій ТОСТ

Сертифікат на придбання автомобіля отримав від Вінницької
міськради учасник бойових дій на сході країни інвалід війни
третьої групи Сергій Схабик.

медичних послуг і ліків, пов’язаних з надан-
ням: екстреної, первинної, вторинної (спе-
ціалізованої), третинної (високоспеціалі-
зованої), паліативної медичної допомоги і
медичної реабілітації. Учасники бойових дій
таких гарантій не мають. Мабуть, через це
законопроект №4389 не містить норм щодо
безоплатного одержання ліків, лікарських за-
собів і виробів медичного призначення за ре-
цептами лікарів, першочергового обслуго-
вування у лікувально-профілактичних закла-
дах, першочергової госпіталізації, щорічного
медичного обстеження й диспансеризації,
які наразі передбачені законом для учасників
бойових дій.

а от норму щодо «першочергового без-
платного зубопротезування (за винятком
протезування з дорогоцінних мета-
лів)» для УБД у новий закон для За-
хисників України хочуть перенести у
розширеному вигляді. Пропонують
гарантувати їм право на «послуги з
протезування та імплантації зубів,
забезпечення протезуванням та ор-
тезуванням виробами підвищеної
функціональності та/або спеці-
альними виробами для занять спор-
том за новітніми технологіями та тех-
нологіями виготовлення, які відсутні в
Україні».

Зберігається для них і норма чинного за-
конодавства щодо права на безоплатне са-
наторно-курортне лікування, щоправда, у
дещо зміненому вигляді. якщо учасники бо-
йових дій за наявності медичних показань
мають право на щорічне безоплатне ліку-
вання у санаторіях, то законопроект №4389
пропонує встановити, що Захисникам
України безоплатна «послуга з санаторно-
курортного лікування може надаватися… не
частіше одного разу на 2 роки», а якщо
разом з дружинами і неповнолітніми дітьми
– то не частіше одного разу на 3 роки. З од-
ного боку – звуження прав тих, хто зазвичай
лікується у санаторіях одинаком, а з другого
– з’являється можливість безоплатно від-
почити разом із сім’єю. якби тільки не вста-
новлене обмеження – раз на 3 роки. не
передбачено у законопроекті й права на
компенсацію вартості самостійного сана-
торно-курортного лікування, яке є у чинному
законі для учасників бойових дій.

Законодавчою нормою можуть стати га-
рантії Захисників України на отримання без-
оплатної «послуги із забезпечення психіч-
ного здоров’я», в тому числі разом з членами
сім’ї. Така послуга ветеранам аТО/ООС нада-
ється й тепер на підставі інших нормативних
актів і під назвою «психологічна реабілітація»,
щоправда, без членів сім’ї.

Пільги і гарантії У сфері
житлових Прав

Право Захисників України на першочер-
гове відведення земельних ділянок у законо-
проекті №4389 пропонують залишити, але
доповнити словами «в межах норм безплат-
ної приватизації за одним із видів цільового
призначення на вибір».

«як розуміти слова «на вибір»? якщо цю
норму буде прийнято у такому вигляді, то чи-
новники будуть її трактувати як право на пер-
шочергове відведення лише одного з видів
земельних ділянок на вибір Захисника
України. а за чинним законодавством учас-
ники бойових дій мають право на першочер-
гове відведення земельних ділянок за 5
видами цільового призначення», – проко-
ментував цю норму військовий юрист Олек-
сандр Ш.

Пропонується суттєво змінити й право на
пільги щодо отримання безоплатного житла.
якщо за чинним законодавством учасники
бойових дій, які потребують поліпшення жит-
лових умов, мають право на першочергове
забезпечення житловою площею, а ті з них,
які зазнали поранення, контузію або каліцтво
під час участі в бойових діях чи при виконанні
обов’язків військової служби, мають забез-
печуватися житлом протягом двох років з
дня взяття на квартирний облік, то у новому
законопроекті таких норм немає.

Замість цього Захисникам України у
разі потреби поліпшення житлових умов
пропонується надавати разову цільову
підтримку шляхом:

– грошової компенсації часткової варто-
сті придбання (будівництва) житла;

– іпотечного кредитування придбання
житла з відшкодуванням вартості процентної
ставки банківській установі, яка обслуговує
іпотечне кредитування або надання пільго-
вого іпотечного кредиту за рахунок коштів
державного чи місцевого бюджетів;

– компенсації часткової різниці вартості
житла при розширенні житла в межах норм
житлової площі;

– першочерговим наданням житла з ко-
мунального, відомчого або службового
фонду в межах встановленої норми житлової
площі.

Така разова підтримка надається одним
із цих шляхів та один раз протягом життя. а
право скористатися нею пропонується нада-
вати лише тим Захисникам України, у влас-
ності яких і членів їх сімей немає житла, або

воно розташоване на тимчасово окупованій
території, або його площа не перевищує
норми на одну особу, або ж якщо вони пере-
бувають на обліку громадян, які потребують
поліпшення житлових умов. Передбачається
ведення черги захисників, які потребують
поліпшення житлових умов, в Єдиному дер-
жавному реєстрі ветеранів війни.

Тобто, можливість безоплатного отри-
мання житла для Захисників України законо-
проектом №4389 взагалі не передбачена.
виходить, що їх житлові права у порівнянні з
учасниками бойових дій звужуються?

Пільги У житлово-комУнальній
сфері та на ПроїЗд

У законопроекті №4389 пропонується за-
лишити пільги, які Захисники України наразі
мають як учасники бойових дій на оплату
житла і житлово-комунальних послуг, проте
– у дещо іншому вигляді. і змінюється не
лише формулювання. Замість 75% знижки
плати за користування житлом (квартирної
плати) і користування комунальними послу-
гами пропонується «щомісячна грошова
компенсація 75% вартості наданих житлово-
комунальних послуг (з їх переліком) відпо-
відно до норм споживання». 

викликає занепокоєння те, що може
зменшитися площа житла, на яку наразі на-
дається знижка за централізоване опалення
та обслуговування житла. У законопроекті
про Захисників України йдеться про компен-
сацію при розрахунках за житлову послугу і
постачання теплової енергії за площу житла
у 21 кв. метр «на особу, яка має право на
компенсацію та постійно проживає у житло-
вому приміщенні та додатково 10,5 кв. метра
на сім’ю». Тоді як учасники бойових дій за
чинним законодавством мають право на
75% знижку за опалення на 21 кв. метр за-
гальної площі на кожного члена сім’ї та до-
датково 10,5 кв. метра на сім’ю.

«Можливо це ті самі технічні помилки, про
які говорила Юлія Лапутіна у недавньому ін-
терв’ю щодо перспектив ухвалення цього
законопроекту. якщо її не буде виправлено,
то 75% грошова компенсація буде надава-
тися лише на пільговика плюс 10,5 кв. метрів
без врахування 21 кв. метра на кожного
члена сім’ї», – висловив свої застереження
співголова «Центру захисту прав військово-
службовців, ветеранів війни та військової
служби» Юрій Гушер.

Пропонуються деякі зміни й щодо права
Захисників України на безоплатний проїзд.
Передбачається 100% компенсація вартості
проїзду перевізнику за кошти місцевих бюд-
жетів шляхом укладання відповідних догово-
рів між перевізниками та органами
місцевого самоврядування. При цьому без-
оплатність пропонується зберегти на проїзд
усіма видами міського пасажирського
транспорту загального користування, авто-
мобільного транспорту загального користу-
вання в сільській місцевості, а також
залізничним та автобусним транспортом
приміського сполучення.

З цього переліку випадають право на ко-

ристування водним транспортом примісь-
кого сполучення, що не так болісно, адже та-
кого сполучення в Україні, мабуть, не
залишилося, та право на користування авто-
бусами «міжміських маршрутів, у тому числі
міжобласних незалежно від відстані та місця
проживання», яке є в учасників бойових дій.
Тобто безоплатно автобусом на дальні від-
стані Захисники України поїхати не зможуть,
на що вони зараз мають право, як учасники
бойових дій.

Пропонується для них зберегти право на
50% компенсацію вартості двох квитків на рік
для проїзду залізничним, повітряним або ав-
тобусним транспортом в межах України.
Учасники бойових дій мають право на без-
оплатний проїзд один раз на два роки (туди
і назад) в межах України залізничним, морсь-
ким, річковим, повітряним транспортом, або
проїзд один раз на рік (туди і назад) з 50%

знижкою. як бачимо, з цього переліку випав
лише морський та річковий транспорт.

соціальний Пакет У сфері
трУдових відносин

і Пенсійного ЗабеЗПечення
Майже без змін пропонують залишити

пільги, які Захисники України мають на-
разі в статусі учасників бойових дій у
сфері трудових відносин і пенсійного за-
безпечення. Це:

– виплата допомоги по тимчасовій непра-
цездатності в розмірі 100% середньої заро-
бітної плати незалежно від стажу роботи;

– надбавку до пенсії в розмірі 25% про-
житкового мінімуму для осіб, які витратили
працездатність;

– достроковий вихід на пенсію за віком
після досягнення чоловіками 55 років, жін-
ками – 50 років і за наявності страхового
стажу не менше 25 і 20 років відповідно;

– використання чергової відпустки у зруч-
ний час, а також одержання додаткової від-
пустки зі збереженням заробітної плати
строком на 14 календарних днів на рік.

Останню пільгу пропонують розширити
шляхом надання такої відпустки Захисникам
України, які перебувають на військовій
службі в тому числі під час особливого пе-
ріоду. наразі військовослужбовці до закін-
чення особливого періоду позбавлені такої
відпустки й реалізують своє право на неї
шляхом отримання грошової компенсації під
час звільнення.

Серед новацій законопроекту №4389:
– передбачено можливість для тих Захис-

ників України, що мають не менше 15 років
вислуги на військовій службі, здійснити
плавний перехід від військової служби до ци-
вільного життя через безоплатну дистан-
ційну професійну перепідготовку перед
звільненням за рахунок службового часу;

– передбачене сприяння працевлашту-
ванню впродовж першого року після звіль-
нення з військової служби і державна
підтримка конкурентоспроможності Захис-
ників України на ринку праці шляхом компен-
сації роботодавцю витрат на їх перепід-
готовку й підвищення кваліфікації, на оплату
праці працевлаштованого Захисника Ук-
раїни та декларуються їхні переваги при пра-
цевлаштуванні на державну службу чи в
органи місцевого самоврядування;

– норми про підтримку самозайнятості та
підприємницької діяльності Захисників
України.

а от пільги щодо переважного права на
залишення на роботі при скороченні чисель-

ності чи штату працівників у зв’язку зі змі-
нами в організації виробництва і праці, яка є
у чинному законодавстві для учасників бойо-
вих дій, для Захисників України у законо-
проекті не передбачено.

інші Пільги та гарантії
для Захисників України

Пропонується зберегти пільгу на «звіль-
нення від судового збору… у справах,
пов’язаних з розглядом питань виплати, пе-
редбачених законодавством для Захисників
України». У чинному законі цю пільгу для УБД
викладено трохи інакше: «пов’язаних з реа-
лізацією прав і гарантій, передбачених зако-
нодавством для учасників бойових дій».

чомусь зменшується обсяг прав Захисни-
ків України на безоплатну правову допомогу.
якщо наразі учасники бойових дій мають
право на безоплатну первинну і вторинну
правову допомогу, то у законопроекті для

Захисників України пропонується
залишити лише право на без-
оплатну первинну правову допо-
могу, тобто юридичні консультації
без представництва інтересів вете-
ранів у судах. Можливо, це також
технічні помилки, які будуть виправ-
лені Мінветеранів при доопрацю-
ванні законопроекту №4389?

немає у проекті закону і норм
щодо прав захисників на першочергове об-
слуговування в усіх установах і закладах, от-
римання соціальних послуг і влаштування до
соціально-медичних установ, які перед-
бачені для учасників бойових дій Законом
України «Про статус ветеранів війни, гарантії
їх соціального захисту».

Деякі зміни пропонується внести і щодо
державної цільової підтримки для здобуття
професійної, фахової передвищої та вищої
освіти. Підтримку планують надавати у виг-
ляді компенсації вартості навчання Захисни-
кам України та їх дітям при умові, що особа
не скористалася своїм правом на здобуття
безоплатної освіти.  Залишаються соціальні
стипендії, безоплатні підручники, доступ до
інтернету та безоплатне проживання в гур-
тожитках для тих Захисників України та їх
дітей, які навчаються за держзамовленням
за денною формою. Державну цільову під-
тримку для здобуття освіти дітям Захисників
України пропонується надавати до досяг-
нення ними 23-річного віку на початок на-
вчання.

Пропонується запровадити право Захис-
ників України на першочергове оздоров-
лення і відпочинок їх дітей у дитячих
закладах за рахунок коштів державного і міс-
цевого бюджетів, право на професійну
профорієнтацію ветеранів, оплату вартості
послуг з підвищення їх кваліфікації та пере-
кваліфікації, які можуть надавати підприєм-
ствам на вибір пільговика, але не частіше,
ніж один раз на 3 роки. 

автори законопроекту №4389 не пропи-
сали для Захисників України пільгу, яка пе-
редбачена для учасників бойових дій –
щорічну виплату до 5 травня разової грошо-
вої допомоги у розмірі, який визначається
Кабінетом Міністрів України в межах бюд-
жетних призначень. Зрозуміло, що й давно
очікуваної ветеранами війни на Донбасі
пільги на розмитнення автомобілів у законо-
проекті №4389 також немає.

Зате пропонується запровадити нову
державну гарантію – допомогу в похованні
загиблого (померлого) Захисника України на
національному військовому меморіальному
кладовищі, військових кладовищах або сек-
торах військових поховань із забезпеченням
ритуальних послуг, встановлення надмо-
гильної споруди і врученням сім’ї померлого
Державної Пам’ятної відзнаки. витрати на
поховання – коштом держбюджету та в по-
рядку, встановленому Кабміном.

Отже, законопроект №4389 «Про Захисни-
ків/Захисниць України та членів їх сімей» окрім
нових і вельми патріотичних статусів майже
нічого додаткового учасникам аТО/ООС у по-
рівнянні з їх теперішнім статусом «учасник бо-
йових дій» не надає. а в деяких випадках
навіть звужує їх права. То чи є сенс у його роз-
гляді верховною Радою? Принаймні у редакції
станом на 16.11.2020 року.

віктор крУк,
“нова – новини ветеранів: 

інформаційний портал для учасників
ато/оос”.

ЮРий ЛеОНиДОВич, ДОРОгОй!

БеЗ ПРеУвеЛичения, вся Украина знает о ваших мужестве и
смелости, проявленных не только в боевых действиях, но и при

защите прав, чести и достоинства ветеранов. вы – настоящий боец,
завоевавший доверие и уважение ветеранов войны в афганистане.

николаевская областная организация УСва всегда была и остается
примером высокой организованности в выполнении наших уставных
гуманитарных задач. 

вы стали одним из лидеров, признанным всем сообществом вете-
ранов, примером принципиальности в подходах к социальной защите
семей погибших воинов и умерших ветеранов. ваши выступления
перед молодежью и населением области всегда проходят при их боль-
шом внимании. 

Дорогой Юрий Леонидович! Поздравляем вас с началом нового де-
сятилетия вашей жизни! нам вместе впереди еще предстоит многое
сделать! Берегите себя!

С искренним уважением,
по поручению многотысячного коллектива Украинского Союза ве-

теранов афганистана (воинов-интернационалистов)
сергей червоноПиский, 

председатель Усва, герой Украины, генерал-лейтенант.

Поздравляем!

ЮРИЮ СОЛОВЬЮ – 60 ЛЕТ

ДОКУМенТ колишньому військовому вручив міський голова
Сергій Моргунов. «У нас склалася гарна традиція до Дня

захисників і захисниць України відзначати героїв, які зі зброєю в
руках обстоювали незалежність і територіальну цілісність дер-
жави, – зазначив посадовець. – Одна з таких відзнак – це серти-
фікат і забезпечення коштами на придбання автомобіля.
вручаємо їх двічі на рік. Другий автомобіль отримує учасник аф-
ганської війни напередодні чергової річниці виведення військ аф-
ганістану».

Сергій Схабик брав участь у бойових діях на території Лугансь-
кої області у 2016 році. Під час бою в районі Сєвєродонецька його
підрозділ потрапив під артилерійський обстріл, Сергій дістав по-
ранення. нагороджений відзнакою «За участь в аТО».

Це вже шістнадцятий транспортний засіб, придбаний за кошти
міської влади для колишніх військових. Дев’ять із них отримали
ті, хто пройшов війну в афганістані, сім – учасники аТО/ООС.

АВТОМОБІЛІ – УЧАСНИКАМ БОЙОВИХ ДІЙ

(Закінчення.
Початок на 1-й стор.)

Пільги і державні гарантії
Захисникам України

Законодавство



3ТРеТій ТОСТ
Наша история

Легендарные командующие 40-й общевойсковой армии Туркестанского военного округа

вОйСКа Первого Украин-
ского фронта, ранее он на-

зывался воронежским, под
командованием генерала армии
николая ватутина, захватив в
конце сентября 1943 года плац-
дармы на правом берегу Днепра
севернее и южнее Киева, в ок-
тябре дважды предпринимали по-
пытку освобождения Киева. Это
было 12-15 и 21-23 октября. но не
получилось. Основной удар нано-
сился с Букринского плацдарма, а

вспомогательный – с Лютежского.
С конца октября основные вой-

ска тайно перебросили на Лютеж-
ский плацдарм. Здесь находилась
3-я гвардейская танковая армия,
24-й стрелковый корпус, 7-й ар-
тиллерийский корпус и другие со-
единения. немцы не обнаружили
перегруппировки сил. Киев обо-
роняли части 7-го армейского
корпуса вермахта.

1 ноября советские войска на-
чали наступление с Букринского

плацдарма. 3 ноября они нанесли
удар и сразу смогли продвинуться
на один-два километра. Гитле-
ровцы отчаянно сопротивлялись.
Тем не менее части 38-й армии
совместно с 5-м гвардейским тан-
ковым корпусом и соединением
60-й армии к концу дня продвину-
лись на 5-12 километров. 60-я
армия наступала с двух плацдар-
мов.

в результате к вечеру 240-я
стрелковая дивизия уже вступила
в пригород Киева – Пущу-водицу.
через сутки в сражение вступили
1-й гвардейский кавалерийский
корпус и 3-я гвардейская танковая
армия, а 237-я стрелковая диви-
зия смогла форсировать Днепр в
районе острова Казачий – напро-
тив сел вита-Литовская и Пиро-
гово в 15 километрах к югу от
Киева. Здесь советские войска
перекрыли шоссе. Гитлеровцы не
смогли перебросить подкрепле-
ние ближе к городу.

Тяжелые сражения разыгра-
лись в Святошино, где проходил
последний оборонительный
рубеж противника. в этих боях от-
личились командир артиллерий-
ского орудия гвардии сержант
ефим Дубинин, расчет которого
уничтожил три танка противника и
СаУ, и командир танка гвардии
лейтенант николай Жихарев, эки-
паж которого первым ворвался в
Святошино и уничтожил 20 авто-

мобилей и 40 повозок противника,
а также захватил вражеский танк и
взял в плен около 50 солдат. Оба
позже были удостоены звания
Героя Советского Союза. Меха-
ник-водитель танка гвардии стар-
ший сержант иван антонов и
лейтенанты медицинской службы
николай Копытенков и Феодора
Пушина посмертно были также
удостоены звания Героя Совет-
ского Союза.

в ночь на 5 ноября к центру
Киева прорвалось разведыва-
тельное подразделение под
командованием гвардии стар-
шины никифора Шолуденко.
Бойцы его взвода водрузили крас-
ное знамя над зданием Киевского
обкома партии. в тот же день сам
Шолуденко погиб в бою.

К утру 6 ноября Киев пол-
ностью освободили. Преследуя

врага, советские войска 7 ноября
освободили город Фастов, 13 но-
ября – Житомир. Цель Киевской
наступательной операции была
полностью достигнута. войска
Первого Украинского фронта
освободили столицу Украины и
образовали на правом берегу
Днепра стратегический плацдарм
глубиной до 150 километров.

Как считают историки, Киев-
ская наступательная операция по-
учительна. во-первых, сосредото-
чением крупных сил на ограничен-
ном плацдарме, скрытной пере-
группировкой в сложной обста-
новке и в сжатые сроки массы тан-
ков и артиллерии с одного плац-
дарма на другой, обеспечившей
достижение внезапности удара.
во-вторых, успешным развитием
наступления на нескольких на-
правлениях.

ГенеРаЛ СКОнчаЛСя от тя-
желой болезни в ноябре 1992

года. За несколько месяцев до
этого он был назначен первым на-
чальником Генерального штаба
новой России. Много лет прежде
служил в Белорусском военном
округе, командовал там и взводом,
и дивизией. Однако своей высокой
репутацией в войсках Дубынин
обязан прежде всего тем, что в се-
редине 80-х командовал 40-й ар-
мией в афганистане, нашим так
называемым «ограниченным кон-
тингентом». Золотая геройская
звезда – дань признания его аф-
ганских подвигов. 

Отчего же так долго награда ис-
кала героя? история эта, без-
условно, заслуживает того, чтобы о
ней поведать самому широкому
кругу читателей. 

не в обиду другим будет ска-
зано, но генерал Дубынин был,
безусловно, лучшим командующим
афганским контингентом. Однако и
досталось ему больше всех осталь-
ных. Сначала он два года служил
первым заместителем коман-
дарма, отвечавшим за проведение
боевых операций, затем возглавил
армию и не вылезал из боев еще
год. Причем надо сказать, что для
нашего контингента это был пе-
риод самых напряженных и крово-
пролитных сражений с моджахе-
дами.

Теперь, изучая рассекреченные
американские источники, мемуары
ветеранов ЦРУ, понимаешь, какие
колоссальные ресурсы Запад бро-
сил тогда на то, чтобы переломить
ход боевых действий, выдавить из
афганистана Советский Союз и
тем самым ускорить процесс его
разрушения. в то время генерал
Дубынин мог о том только догады-
ваться. в душманских отрядах по-
явились «Стингеры» и «Блоупайпы»
– самые современные портатив-
ные зенитно-ракетные комплексы,
что сразу заметно снизило эффек-
тивность нашей авиации. С еще
большим размахом и коварством
«духи» стали вести минную войну и
значительно преуспели в устрой-
стве засад. в южных и восточных
районах, населенных пуштунскими
племенами, все чаще стали заме-
чать появление неведомых прежде
арабских ваххабитов, которые уни-
чтожали «неверных» с особым
остервенением. 

К сожалению, маршруты моих
афганских командировок тогда не
совпали с путями командарма Ду-
бынина, я не был с ним знаком

лично, но могу смело заявить, что
знаю этого человека очень хорошо.
и не только по рассказам его дру-
зей и сослуживцев. некоторое
время назад в мои руки попали ра-
бочие записи генерала, которые он
вел в те тяжелые годы, так вот этот
личный, не предназначенный для
чужих глаз дневник открывает мно-
гое – и в характере командарма-
40, и в той ситуации, которая
выпала на его долю. 

я много лет занимаюсь совре-
менной историей афганистана и
думал, что удивить меня уж точно
ничто не может. и вот эти записи.
Командующий на войне, которую
не он начинал, которой не видно
конца, которая день за днем пере-
малывает людские судьбы, сжи-
рает жизни, порождает нескон-
чаемую цепь страданий. Меня
более всего поразило то, как
близко к сердцу принимает Дубы-
нин каждую потерю, каждое ране-
ние своих солдат и офицеров. Он –
командир и выполняет боевой при-
каз, но при этом пули и осколки,
попавшие в его людей, больно
ранят самого Дубынина. Он то и
дело казнит себя: «не уберег «сын-
ков». Много ли таких генералов
есть у нас теперь?

аккуратный командирский по-
черк фиксирует в тетрадке все про-
исходящее, а происходит следу-
ющее: день за днем, неделя за не-
делей, месяц за месяцем Дубынин
не выходит из боя. и так три года.
иной раз, словно тяжкий вздох вы-
рывается из его груди: «Мечтаю
хотя бы одни сутки получить без
войны и выспаться от души. но и
сон не идет в руку: все время
снятся бои, потери, кошмары.
Мирных снов уже давно не видел».
Да какие там сны! читаешь этот
дневник и поражаешься тому, как
много он взвалил на свои плечи,
как достойно вел себя в разных си-
туациях. Ложился далеко за пол-
ночь, поднимался в пять. Когда из
Москвы наезжали высокие началь-
ники, маршалы, многозвездные ге-
нералы и отдавали порой глупые
приказы насчет «победы любой
ценой», Дубынин вставал скалой:
«Кто здесь командующий?» 

Как-то мы говорили об этом с
Борисом Громовым, который сме-
нил Дубынина на посту коман-
дарма-40. «Да, – подтвердил
Борис всеволодович, – если речь
шла о принципах, о судьбе пору-
ченного ему дела, о жизни людей,
Петрович был непреклонен. Тогда
для него не существовало автори-
тетов. Матом он не ругался и тон не
повышал, но свою позицию отстаи-
вал твердо. вот удивляются, отчего
он – три года провоевавший, бес-
конечно храбрый боевой генерал –
имеет так мало наград? Ответ по-
нятен. Петрович был одним из не-

многих, кто говорил правду, какой
бы горькой она ни была, он никогда
не юлил и не старался угодить на-
чальству. видимо, поэтому у него
хватало недоброжелателей «в вер-
хах». 

Дубынин – человек поступка.
Он смело берет на себя ответ-
ственность в самых отчаянных си-
туациях. Когда я пишу, что он три
года был на передовой, то это
надо понимать буквально: он
много раз только чудом избежал
гибели, когда снаряды и ракеты
рвались прямо на его командном
пункте, когда его вертолет проши-
вали пули. Однажды на его глазах
был тяжело ранен полковник,
один из его заместителей. вы-
званный для эвакуации вертолет-
чик, видя, какой ад внизу, садиться
категорически отказался. Тогда
командарм дал предупредитель-
ную очередь из пулемета и про-
кричал в микрофон: «если не
сядешь, я тебя сам собью». Офи-
цер был спасен, теперь он – гене-
рал армии, заместитель министра
обороны. Каждый год 22 ноября
владимир ильич исаков приходит
с цветами на новодевичье клад-
бище, где похоронен виктор Пет-
рович Дубынин.

а чего стоит история, когда он
лично принял решение нанести
упреждающий артиллерийский
удар по учебным центрам, базам и
складам моджахедов, расположен-
ным на территории Пакистана!
Данные разведки говорили о том,
что вот-вот оттуда нагрянут моджа-
хедские орды и в их составе хо-
рошо подготовленные расчеты со
«Стингерами». Согласовывать с
Москвой? Он понимал, что на это
уйдет время, да и потонут эти со-
гласования в высоких кабинетах.
Это сейчас американцы наносят
такие удары по базам террористов,
ни с кем не советуясь, а тогда
сильно рисковал виктор Петрович.
Зато сколько жизней спас.

Он первым из командующих вы-
ступил против существовавшей
практики сокрытия реальных цифр
наших потерь. Первым стал ши-
роко применять тактику масштаб-
ных вертолетных десантов.
Первым ввел в систему управления
войсками компьютеры. 

После афганистана Дубынин
так же достойно служил в Киевском
округе, командовал Северной
группой войск. 

в мае 1992 года, когда Прези-
дент подписал Указ о создании во-

оруженных Сил Российской Феде-
рации, именно Дубынин был назна-
чен первым начальником их
Генерального штаба. Тогдашний
министр обороны П. Грачев сейчас
признается в том, что собирался
уговорить Президента поменять их
местами: «я бы хотел стать у вик-
тора Петровича заместителем. или
с радостью вернуться в вДв. Каж-
дый должен заниматься тем, что
умеет, чему его учили. я ведь пре-
красно понимал: на моем месте, на
посту министра, конечно, должен
был быть Дубынин. Такие коман-
диры, как он, рождаются раз в сто
лет».

Много нам врал министр обо-
роны, но вот тут я ему верю. Грачев
сам воевал в афганистане и не раз
лично убеждался в полководческих
талантах виктора Петровича, в том,
что их командарм на голову выше
всех других военачальников. 

Для многих тысяч «афганцев»
Дубынин и прежде был Героем. Он
– Герой народный, не назначенный
«сверху», а рожденный самой
жизнью. Теперь это звание под-
тверждено президентским указом. 

Давно наши войска вернулись
из похода в загадочную страну аф-
ганистан. а раны все болят...

из публикации: в. снегирев. награда не найдет героя. «российская газета» – неделя №3352, 22.11.2003 г. 

герой, рожденный самой жиЗнью

виКТОР ПеТРОвич ДУБы-
нин в 92-м стал первым на-

чальником Генерального штаба
новой России. но очень быстро
его скосила болезнь. а это, без-
условно, был самый яркий, самый
любимый из афганских командар-
мов. Однажды генерал исаков на
традиционной поминальной встре-
че на новодевичьем сказал вете-
ранам-«афганцам»: «Будет хо-
рошо, если память этого человека
мы достойно увековечим. Он за-
служивает геройской звезды,
книги, фильма». Прошло три года.
Сегодня есть книга «Повесть о на-
стоящем генерале». и по Тв был
показан фильм. и вышел указ о
присвоении посмертно генералу
армии Дубынину в. П. звания Ге-
роя России. и появилась улица ге-
нерала Дубынина, а в Рязани его
именем назвали военное учи-
лище.

Конечно, самому виктору Пет-
ровичу никаких почестей, понят-
ное дело, уже не нужно, но это
необходимо нам всем – хранить
память о лучших. а лично мне
очень важно сознавать, что рядом
был человек, для которого поня-
тия «честь, бескорыстие, верность
долгу и воинскому братству» – не
пустой звук.  

настоящий генерал
из публикации: в. снегирев. Повесть о настоящем генерале. 

«российская газета» – федеральный выпуск №3922 от 11 ноября 2005 г. 

генерал армии
виктор Петрович дУбынин.

настУПательнУю оПерацию
Провели За 10 дней

Наступательную операцию по освобождению киева от не-
мецко-фашистских захватчиков подготовили в кратчайшие
сроки и провели за десять дней. Это было с 3 по 13 ноября 1943
года. киев освободили утром 6 ноября.



4 ТРеТій ТОСТ
В організаціях УСВА

Завдяки ініціативі активу Шепетівської спілки ветеранів Афганістану сквер вете-
ранів, відомий своїм пам’ятником воїнам-«афганцям» «чорний тюльпан», оновили
насадженнями різних порід дерев і кущів.

Перелік пільгових категорій дітей,
які мають право на отримання відпо-
чинкових послуг, розширив черкась-
кий міськвиконком. 

Відбулася VII звітно-ви-
борна конференція Терно-
пільської обласної організації
УСВА, в роботі якої взяли
участь 57 делегатів з 63 обра-
них, а також запрошені гості –
начальник головного управ-
ління Пенсійного фонду Ук-
раїни в Тернопільській об-
ласті ігор Москалик, голов-
ний лікар обласного МСек
ігор Банадига та військовий
капелан 44-ї окремої артиле-
рійської бригади отець Воло-
димир.

аКЦія віДБУЛаСя в рамках заходів із
озеленення міста і президентської іні-

ціативи щодо збільшення лісових насаджень в
Україні. У ній взяли участь ветерани афгані-
стану і прихильники заходів з озеленення. Зо-
крема долучилися прихожани храму віри,
надії, Любові та матері їхньої Софії з настоя-
телем протоієреєм анатолієм вересюком, а

також акція знайшла підтримку у молоді Ше-
петівського технічного ліцею.

Доброчинна подія стала можливою завдяки
підтримці ДП «Шепетівський лісгосп», яке на-
дало саджанці хвойних дерев. Головним меце-
натом став «Садовий центр – казковий сад»,
завдяки якому сквер збагатився розмаїттям
рослинного світу.

ДО ньОГО вКЛЮчиЛи категорію
«діти ветеранів війни, які брали

участь у бойових діях в афганістані». відпо-
відні зміни внесли до Програми соціальної
підтримки сімей м. черкаси на 2021–2025
роки. Тепер їх ще мають затвердити депу-
тати на сесії міської ради. Про це повідо-
мили на сайті чМР. За інформацією
департаменту соціальної політики нині у
черкасах проживає 5 дітей, які належать до
такої категорії.

на цей час відпочинок у дитячих закла-
дах оздоровлення та відпочинку в рамках
програми соціальної підтримки сімей орга-
нізовується для таких категорій: діти-си-
роти, діти, позбавлені батьківського
піклування, діти учасників бойових дій, діти
загиблих в аТО/ООС, внутрішньо перемі-
щені особи, чорнобильці, діти з багатодіт-
них і малозабезпечених сімей, діти з
інвалідністю, талановиті та обдаровані діти,
переможці фестивалів і змагань.

наталія наПорко.

ТРи ТОнни дорогоцінного
вантажу, серед якого про-

дукти харчування – домашні сма-
колики, свіжі овочі та фрукти,
консервації, мед, консервоване
м'ясо, сигарети, лопати, кирки,
сокири, нові автомобільні шини
та багато іншого майна, вкрай
необхідного на фронті, достав-

лено у військові підрозділи в То-
рецьк, Красногорівку, авдіївку,
Мар'їнку.

Щира подяка за надану допо-
могу ветеранам-«афганцям» ва-
силю Свічару, Михайлу Пасічнику,
Любомиру Сагайдаку, ігорю При-
сяжному, василю Топоринсь-
кому, івану Бабію, Олександру
Міщію, івану Перожаку, ярославу
Гринишину, івану Боднару, ва-
силю Зелінському, жителям Залі-
щицької територіальної громади
та усім небайдужим людям, хто
долучився до підтримки укра-
їнського війська. Перемога
обов'язково буде!

василь когУт,
перший заступник голови

тернопільської обласної
організації Усва.

Волонтери з Тернопільщи-
ни – голова обласної Спілки
ветеранів Афганістану Сергій
Лісовий, голова Заліщицької
спілки ветеранів АТО/ООС
Степан Навольський і вете-
ран-«афганець» Павло Вербо-
вецький побували в зоні
проведення бойових дій на
сході України з волонтерсь-
кою місією. 

УчаСниКи конференції за-
слухали звіт голови облас-

ної організації УСва Сергія
Лісового про роботу правління
ТОО УСва з 30 листопада 2016
року по 28 жовтня 2021 року й пе-
реглянули відеоролик про роботу
організації за цей період, а також
заслухали звіт голови ревізійної
комісії Богдана Градишина. У
своїх виступах делегати дали по-
зитивну оцінку діяльності органі-
зації за звітний період, але й
вказали на деякі недоліки.

Учасники конференції обрали
на новий термін головою Терно-
пільської обласної організації
УСва Сергія Лісового, його пер-
шим заступником василя Когута,
заступником івана Залізняка, об-
рали новий склад правління й за-
твердили головою ревізійної
комісії Михайла Муху.

Постановою конференції ви-
значено основні напрями роботи
організації по соціальному захи-
сту ветеранів війни і членів родин
загиблих в умовах адміністратив-
ної реформи.

Конференція Тернопільської
обласної організації УСва за-
являє, що ветерани-«афганці»

Тернопільщини завжди були і
будуть стояти на виважених
державницьких позиціях по за-
хисту незалежності, суверені-
тету і цілісності України та
всебічно підтримувати волон-
терський рух по допомозі укра-
їнським воїнам у зоні
проведення ООС.

на віДКРиТТя пам’ятних
дощок прийшли дирек-

тор коледжу Олег чорний, го-
лова місцевої організації УСва
Микола Тосік, заступник Боб-
ринецького міського голови
наталія яворська, воїни-«аф-
ганці», голова Устинівської РО
УСва василь Заболотній та
побратим загиблого Стані-
слава Хлібійчука  володимир
Мудрак, педагоги і студенти.

Бобринецький сільськогос-
подарський технікум за своє
більш як 70-річне існування
має в доробку значну істо-
ричну спадщину. нині це Боб-
ринецький коледж, де на
фасаді встановлено меморі-
альні дошки героям Радянсь-
кого Союзу, учаснику аТО, які
тут навчалися і героїчно заги-
нули, беручи участь у різних
війнах. навчалися на агроно-
мів у Бобринецькому технікумі
також воїни-інтернаціоналі-
сти, які загинули на далекій
афганській землі, Станіслав

Хлібійчук з с. веселівка ко-
лишнього Бобринецького ра-
йону і валерій Поволя з
нового Буга.

Бобринецька районна орга-
нізація Української Спілки вете-
ранів афганістану встановила
всім 6 загиблим воїнам-«аф-
ганцям» колишнього Бобри-
нецького району меморіальні
дошки на приміщеннях шкіл, де
вони навчалися. Також на при-
міщенні Бобринецької загаль-
ноосвітньої  школи №4 (нині
філія №2) актив організації
встановив меморіальну дошку
Юрію Олефіренку, нашому зем-
ляку, воїну-«афганцю», який за-
гинув на сході країни під час
виконання антитерористичної
операції.

Ми своїх не забуваємо та
іншим цього зробити не дамо.

микола тосік,
голова бобринецької 

ро Усва кіровоградської
області.

на ПідтримкУ програми Президента «Зелена країна» та
з метою озеленення Парку ветеранів спілкою ветеранів

афганістану тальнівської громади черкаської області  висад-
жено 114 саджанців канадського (червоного) дуба, 40 – липи,
ясена та ялинки.

оновили сквер ветеранів

ДЛЯ ДІТЕЙ ЧЕРКАСЬКИХ
«АФГАНЦІВ»

У Бобринецькому коледжі відбулося відкриття двох меморі-
альних дощок загиблим воїнам-«афганцям» Валерію Поволі та
Станіславу Хлібійчуку. ініціатором стала Бобринецька районна
організація УСВА. 

ЗАГИБЛИХ ГЕРОЇВ
НЕ ЗАБУВАЮТЬ

ЗвітУвали терноПоляни

волонтерська місія триває
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Прямая речь

- виктор николаевич,
расскажите, пожалуй-

ста, о детстве. 
– Детство было советское, как

и у всех людей моего поколения. 
– отец воевал на фронте? 
– нет. Два деда воевали. Один

был тяжело ранен, другой  погиб,
и могилу мы его пока не нашли. 

– на сайте «мемориал»
смотрели?

– Да, нашли его в списках, но
место захоронения неизвестно.
Он погиб на стыке России и Бе-
лоруссии в 44-м году. Другой
дед по материнской линии был
тяжело ранен, после комиссо-
ван. Когда из госпиталя его вы-
писали, перешел через линию
фронта, здесь, в степях Днепро-
петровской области, нашел
свою семью. немцы, когда
зашли в село, всех жителей вы-
гнали и своих солдат разме-
стили в их хатах. Поэтому жили в
степи, в землянке. Семья была
большая. на тот момент пятеро
детей.

Фронт тогда был на линии Ро-
стова, все это расстояние дед
прошел пешком, считайте, на
одной ноге, потому что вторая
была побитая очень сильно.
Дошел, нашел семью и жил
здесь, умер в марте 1979 года.
Похоронен там же, в селе Люби-
мовка. 

Очень был такой жесткий че-
ловек. Поначалу мне как маль-
чику, внуку хотелось больше
ласки, но сейчас уже со време-
нем, с годами я понимаю, что
дед был прав в том, что так же-
стко своих детей держал. До са-
мого последнего дня, хотя дети
уже сами были родителями, они
его немножко побаивались –  его
жесткости, его прямолинейно-
сти. нас, внуков, он соответ-
ственно так же жестко вос-
питывал. в какой-то степени это
помогло в жизни преодолевать
трудности житейские. идти в
жизни более правильно, чем
могло бы быть. 

– в афганистане вы сроч-
ную службу служили?

– Да, срочную. После школы
пошел в автотранспортный тех-
никум. еще за полгода до окон-
чания нас в военкомат Кировс-
кого района всех вызвали по по-
вестке, весь курс собрали в акто-
вом зале. вышел майор-погра-
ничник, сказал: «Дорогие дру-
зья, давайте знакомиться! вам
неимоверно повезло, вы все бу-
дете служить в пограничных вой-
сках по окончании техникума. У
вас образование техническое,
автомобильное. Сейчас армия, и
особенно пограничные войска,
сильно моторизируются, нам
такие специалисты нужны, так
что все вы будете служить в по-
граничных войсках». в военко-
мате на нас уже были личные
дела заведены. Он с каждым бе-
седовал, делал себе какие-то
пометки. 

1 апреля 1985 года мне
вручили повестку, что 20 апреля
я должен явиться в областной
военкомат для дальнейшей от-
правки в войска на службу. 

28 апреля мы приехали в аш-
хабад. Больше недели были на
колесах – пока всех собрали,
потом всех пока развезли. и уже
в ашхабаде нам сказали: «вы по-
пали в учебную часть, которая
готовит специалистов – механи-
ков, водителей, наводчиков,
операторов, командиров отде-
лений – для афганистана».

– какая реакция была у
всех?

– некоторые старшие хлопцы,
которые возвращались в техни-
кум после службы в армии, при-
ходили из пограничных войск,
служили в афганистане. и мой
товарищ по школе уже пришел
из афганистана, мы с ним обща-
лись и понимали, что там про-
исходит. Поэтому реакция была
нормальной, но когда началась в
учебке муштра, мы уже хотели
максимально поскорее оттуда
уйти. Почти вся наша команда из
Днепропетровска попала в учеб-
ную разведроту. Командиром
батальона был капитан игорь
Плосконос, на тот момент уже
Герой Советского Союза, как раз
вернулся из афганистана. 

я попал в афганистан 20 ок-
тября 1985 года. из 108-й Баг-
рамской дивизии меня перевели
в 682-й мотострелковый полк.

Сначала попал в разведбат,
потом перевели в Руху в развед-
роту, потом попал в отдельный
разведвзвод во второй ба-
тальон. Хотя он числился в Рухе,
но там я был очень мало, из по-
лутора лет службы где-то от
силы полгода. Остальное время
– на чарикарской дороге, в «зе-
ленке», где был наш танковый
батальон, он стоял на блокпо-
стах на дороге. и мы мотались
между заставами, устраивали
засады,  потому что начали ми-
нировать блокпосты, начались
обстрелы и налеты на стороже-
вые заставы. Поэтому нас на
усиление туда кинули, и боль-
шую часть службы я провел на
дороге и в «зеленке». Там посто-
янно колонны обстреливались. 

– с чем это связано?
– С тем, что сама природа и

местность там такая – виноград-
ники подходили от трех до пяти
метров вдоль дороги. Можно
даже не обстреливать, а колонна
идет, он гранату метнул – и все,

и не надо ничего. Тем более там
жилая зона была, много кишла-
ков, и вести грубые боевые дей-
ствия – заехал на танке, все
повалял и уехал – такого не поз-
волялось. Тем более, там была
охранная зона аэродрома, где
тоже у нас был участок на блок-
постах, мы туда ездили, посто-
янно ходили в засады. 

– Первые серьезные бое-
столкновения?

– По прилету в Руху. из Баг-
рама нас погрузили в вертолет,
завезли двух-трех человек в
анаву, где стоял батальон 345-го
полка парашютно-десантного.
Там минут десять лету, мы в Руху
прилетели, только приземли-
лись, мгновенно начался об-
стрел. Первая встреча с аф-
ганистаном вот такая была!

– страшно было?
– С одной стороны, страх,

если и был, то он где-то на вто-
ром месте или даже на третьем.
Был интерес как все стреляет,
как все работает. Там артилле-
рия начала обрабатывать. вот
этот механизм войны был инте-
ресен.  Потом чем дольше я слу-
жил, тем больше вникал в эту
жестокую сущность войны. чем
ближе к дембелю, тем больше
начал одолевать страх. Понима-
ние происходящих событий, по-
теря друзей, и раненые были
(слава Богу, что живы). 

через две недели в той «зе-
ленке» при проводке колонны на
блокпост было нападение, наш
взвод был там, остался отбивать
засады, и колонна уходила, а
хлопцы остались, и погибли пу-
леметчик из моего взвода вася
Рябушко из Ферганы и командир
взвода из владикавказа влади-
мир исмаилов. Он окончил Орд-
жоникидзевское вОКУ и служил
в Самаре. 

Потом, когда я лежал в Са-
маре в госпитале после ранения,
его жена приходила ко мне, я
ездил к нему на могилу в село
Дубовый Умет. У него осталось
два сына, второго он так и не
увидел. Говорил, что сын ро-
дился, собрался уйти в отпуск,
но, как часто бывает, ему ска-
зали: «ну, володя, сходи послед-
ний раз перед отпуском…». и
действительно этот раз для него
оказался последним. не зря го-

ворят, что плохая примета, когда
говорят «последний раз». 

– вопрос о дедовщине в
афганистане. вам как сроч-
нику приходилось сталки-
ваться?

– в таком понимании дедов-
щины как унижение – мы такого
не испытывали. а дедовщина
была как передача опыта и испы-
тание на прочность – насколько
все-таки мы разведчики. Ходили
малыми группами, взводом. наш
взвод состоял из 25 бойцов
минус шесть человек броня, то
есть 19 нас выходило на задачу.
извините, когда выходишь на за-
саду, организм же не выключа-
ется, поэтому приходилось всем
остальным терпеть. Поэтому
слаженность и чистота взаимо-
отношений многое накладывала,
и, если человек был с гнильцой,
он не приживался в коллективе. 

– трусы были? 
– Трусов как таковых не было,

а были те, кого мы называли
тогда «халявщиками», которые

«косили» под разными предло-
гами – то ножки натер, то паль-
чик болит. но их, конечно, сразу
переводили. У нас первый
командир был, слава Богу, ушел
живой-здоровый, капитан абду-
рахманов. Две Красные Звезды.
Как только он видел, что человек
начинает шататься, сразу его
переводил в другое подразде-
ление. Говорил: «Лучше пускай
мало будет, зато надежно». я с
ним прослужил недолго, пол-
тора месяца. Потом пришел
старший лейтенант исмаилов,
который погиб. Когда кто-то ша-
тался, он тоже старался быст-
ренько его перевести в другое
подразделение, где меньше на-
грузки или меньше ответствен-
ность была. 

я сначала был замкомвзвода.
Когда поступил, взвод уже был
на дороге, получилось, что я два
раза в Баграм возвращался:
первый раз, когда прилетел,  нас
отправили в Руху, пока меня
определили, где буду служить,
оказалось, что мой взвод нахо-
дится на дороге, и опять надо
было возвращаться в Баграм.
Туда я возвращался с колонной
вместе.

Там получилось, что БМПшка
из нашего взвода была в Рухе на
ремонте, и вместе с ней я вер-
нулся уже своим ходом в распо-
ложение взвода. Шли за
колонной до заставы стороже-
вой, мы там остались, а колонна
пошла дальше на Саланг, на
Союз. на Хайратон она уходила,
приехал командир взвода, за-
брал БМПшку, и я там остался.

– не было желания вместе
с колонной уехать из этого
афганистана?    

– нет, потому что я понимал,
что дальше афганистана никуда
не денусь. Тем более, я на тот
момент только пришел, и меч-
тать о чем-то другом не было
времени. надо было прижи-
ваться, утверждаться и дальше
служить. 

– а задавали ли вы себе во-
прос: что мы здесь делаем,
зачем оно нам надо?

– Таким вопросом не зада-
вался, потому что приказ есть, и
его надо выполнять, а потом уже
думать обо всяких философских
материях. чем больше втягива-
лись во все армейские боевые
дела, тем меньше времени оста-
валось на все остальное, по-
этому мысли такие не воз-
никали. Потом, все-таки рабо-
тала идеология, замполиты и
особисты нас не оставляли в
покое. Мы подчинялись началь-
нику штаба полка, хоть мы были

и отдельным разведвзводом,
все равно входили в систему
разведки, нас курировал началь-
ник штаба полка, потому что мы
обеспечивали боевые действия,
доразведывали какие-то дан-
ные, выслеживали какие-то
тропы караванные, то есть обес-
печивали боевые действия, под-
тверждали эту информацию или
наоборот не подтверждали ее.
Поэтому особист тоже был у нас
частым гостем, проверял, на-
сколько мы блюдём интересы
государства. 

– сколько у вас разведвы-
ходов было?

– Трудно сказать. я как-то
старался считать, было 32 за-
сады, 18 боевых выходов в со-
ставе полка, а такие частные,
когда мы просто на дороге были,
не считал…

Засады проводили, в основ-
ном, когда были на дороге. Про-
водили засады по блокированию
сторожевых постов, чтобы не до-
пустить минирования. Плюс там
еще шла «нитка», две «нитки»
трубопровода – дизтопливо и ке-
росин из Союза на Баграм. и
вместе с нами стояло подразде-
ление трубопроводной бригады
(не знаю, как оно правильно на-
зывается), и несколько засад мы
проводили в их интересах. То
есть, мы два раза предотвратили
минирование трубопровода.
Один раз взяли вредителей, ко-
торые пробивали трубопровод и
набирали в канистры солярку
или керосин. Мы их взяли и от-
дали в царандой, а дальше не
знаю их путь.

Один раз на нас вышел кара-
ван из «зеленки» – со стороны
дороги там «зеленка» большая, а
с другой стороны метров через
500-600 предгорье, начинались
горы. и была такая большая
степь, и был кишлак исталиф, и
там отряд самообороны насчи-
тывал 800 штыков. Он никого не
признавал: ни кабульские вла-
сти, ни моджахедов, автономные
были. Как говорил наш коман-
дир: «Они пройдут нашу заставу
без единого выстрела, просто
800 человек пройдут и затопчут».
а нас 25 и 16 танкистов… Кара-
ван вышел на наши спины, по-
тому что мы были заняты
движением со стороны иста-
лифа. вероятней всего, это дви-
жение насторожило караван-
щиков тоже. Караван развер-
нулся и начал уходить в «зе-
ленку», мы увидели только его
хвост.   

– случалось, чтобы они у
вас на глазах между собой
воевали?

– Да, было, что через нас ле-
тали выстрелы от РПГ и РСы ле-
тали, они там между собой
что-то решали, но мы в это не
ввязывались, потому что не было
смысла.

– когда шли на разведвы-
ход, что из снаряжения с
собой брали?

– автоматы штатные. я ко-
мандир отделения был, у меня
один ПК, два РПК, СвД, все
остальные автоматы. Был аКМ с
глушителем ПБСом. еще радио-
станция для внутренней связи с
командиром взвода и с первым
отделением. У меня в отделении
было два подствольных грана-
томета плюс еще «мухи». «Шме-
лей» нам не давали, если мы
шли куда-то на операцию, то да-
вали из огнеметного взвода
группу. Они были со «шмелями».
если куда-то ходили, брали с
собой одноразовые «мухи» –
выстрелил и забыл, это удобно. 

– сухпай какой брали?
– Сухпай у нас был горнолет-

ний и горнозимний. в горнолет-
ний входил борщ консерви-
рованный в жестяных баночках
по 250 грамм, компот или фрук-
товый суп (рис и какие-то
фрукты). в горнозимнем было
сало консервированное, а в лет-
нем был фарш колбасный. Су-
хари или печенье галетное,
спирт сухой для подгорева чего-
то там, спички непромокаемые.
Плюс можно было взять ту-
шенки, если хотели. но мы ста-
рались еды брать меньше, а
больше брали воды и боеком-
плект. 

– Продукты съедались по
жаре?

– По жаре не хотелось, воды
тратили больше. если это была
какая-то рейдовая операция,
тогда еды можно взять больше,
потому что, когда ты едешь на
броне, все-таки тебя везут, а
не сам несешь. Когда выходили
на засаду, надо было нести. и
два-три дня там сидели на
месте. Как сидели – в основ-
ном лежали. «Светиться»
нельзя, потому что заходили в
«зеленку», а она была жилая.
Ходили и отары овец, и люди
обрабатывали поля, и дети их
бегали, поэтому особо «све-
титься» нельзя было, потому
что тогда смысла в засаде нет.
нас бы сразу вычислили. в луч-
шем случае засаду могли за-
сечь, на нее бы никто не
вышел, а в худшем  окружили и
была бы большая бойня. При-
шлось бы нас вытягивать: или
разведбат наш из Баграма под-
тягивать или танкистов выво-
дить нам на помощь. Поэтому
особо сильно не показывались
и еды уходило мало.

– вам случалось самим в
засады попадать? 

– в такую засаду мы ни разу
не попадали. Попали, когда
погиб командир взвода, тогда
засада была организована на ко-
лонну, колонна шла большая. а
так, чтобы засада на нас готови-
лась, – ни разу. То ли повезло, то
ли мастерство наших офицеров
помогало. 

(окончание – в следующем
номере).

беседовал
евгений левченко.

Ответственность и надежность. Эти качества у главы Днепро-
петровского областного объединения УСВА  Виктора Волошина
были воспитаны дедом – ветераном Великой Отечественной. и
Виктор Николаевич никогда не изменял заветам деда: ни когда
служил в отдельном разведвзводе в Афганистане, ни потом,
когда занял ответственную общественную должность. Потому,
наверное, ему не просто удалось создать одну из лучших област-
ных ветеранских организаций УСВА, но и сплотить вокруг себя
таких же ответственных и надежных людей в районах и городах,
став для них ориентиром и примером. 

бУдем отстаивать солдатскУю
ПравдУ такой, какая она есть

виктор волошин (стоит слева) с боевыми товарищами в
афганистане.



6 ТРеТій ТОСТ
Афганістан сьогодні

Панджшер: оПір талібам є,
хоч би що каЗали в кабУлі

Тим часом афганський Фронт на-
ціонального опору, який очолює
ахмад Масуд, син загиблого лідера
протиталібівської коаліції ахмад
Шаха Масуда, стверджує, що про-
довжує партизанську війну проти
влади «Талібану» у двох провінціях –
Панджшер та андараб й розширює
свою діяльність на провінцію Капіса.

Після евакуації сил СШа та наТО
з афганістану таліби протягом двох
тижнів нібито встановили контроль
над провінцією Панджшер, де розмі-
щувалося керівництво та основні
сили Фронту національного опору.
Проте ФнО стверджує, що тепе-
рішня влада афганістану контролює
тільки одну, найголовнішу ущелину
гірської провінції, усі ж решта 23
ущелини – під контролем Фронту.

Можливо, це й відповідає дійсно-
сті, але серйозного впливу на загаль-
ноафганську ситуацію, схоже, не
має.

як ісламські 
«інтернаціоналісти» 

Протистоять ісламським 
націоналістам

взявши владу, «Талібан» прогно-
зовано зіткнувся з тими самими про-
блемами, які не спромоглися
вирішити всі попередні уряди афга-
ністану – розділення країни за етніч-
ними ознаками, кричуща бідність,
нездатність підтримувати економіку
та фінансову сферу без значної між-
народної допомоги, терор і свавілля
місцевих феодалів.

якщо спростити погляд на ситуа-
цію, то «Талібан» є націоналістичним

(пуштунським) і релігійним рухом, в
якому національне превалює над ре-
лігійним. водночас, йому проти-
стоїть, окрім етнічних угрупувань
узбеків і таджиків, «ісламська дер-
жава – провінція Хорасан» – такі самі
мусульмани-суніти, але з окресле-
ною орієнтацією на панісламізм.
Тобто в афганістані ісламські націо-
налісти «Талібану» протистоять іс-
ламським інтернаціоналістам «іслам-
ської держави».

якщо «Талібан» більш-менш толе-
рує шиїтів й визнає їх право на існу-
вання в межах афганської держави,
то «ісламська держава» є агресив-
ним угрупованням, ідеологія якого не
передбачає поступок «єретикам».

Ситуація ускладнюється тим, що
СШа та їх союзники заморозили
кошти афганістану, розміщені на за-
рубіжних рахунках, і використовують
це, як важіль у торгах щодо май-
бутньої політики «Талібану». власне,
логіка тут очевидна: ці гроші є ко-
штами Заходу, переданими попе-
редньому афганському уряду для
розбудови держави. Грошові ін’єкції
у підтримання попередніх урядів аф-
ганістану оцінюються в астрономічну
суму близько 1 трильйона доларів.

нині грошові вливання припини-
лися. Щоправда, ЄС виділяє ниніш-
ній владі афганістану та його сусідам
одноразову суму у розмірі 1,16 млрд
доларів для запобігання можливій гу-
манітарній катастрофі, але ці кошти
жодним чином не можна порівняти з
попередніми траншами. втім, про
гроші все ж ідеться – і для талібів це
уже прогрес.

«Ми повинні зробити все мож-

ливе, щоб запобігти великому гума-
нітарному та соціально-економіч-
ному колапсу в афганістані», –
заявила глава Єврокомісії Урсула
фон дер Ляйєн. водночас вона наго-
лосила, що таліби повинні проде-
монструвати прогрес у захисті прав
жінок і боротьбі з тероризмом, перш
ніж буде розморожено загальну до-
помогу для розвитку афганістану.

ПошУк союЗників 
Природно, що теперішній аф-

ганський уряд, «перемігши» коаліцію
Заходу, шукає нових спонсорів і до-
норів серед країн, які є антагоністами
Заходу у геополітичному протисто-
янні. Такими є іран, Росія та Китай.

наприкінці жовтня делегація но-
вого уряду афганістану знову відві-
дала Москву. Там у багатосторонніх
переговорах взяли участь представ-
ники Китаю, Пакистану, ірану, індії,
Казахстану, Киргизстану, Таджикі-
стану, Туркменії та Узбекистану. в.о.
міністра закордонних справ афгані-
стану амір Хан Муттакі заявив, що та-
ліби виконали всі умови, аби

міжнародна спільнота визнала їх
уряд, але країни світу відмовляються
це робити. “Ми контролюємо всю те-
риторію афганістану та виконали всі
умови й відповідаємо всім стандар-
там як уряд», – пояснив він і пообі-
цяв, що «країну не використову-
ватимуть треті сторони для розвитку
тероризму в регіоні».

Під час переговорів «Талібан» по-
годився працювати з Китаєм, іраном
та Росією з питань регіональної без-
пеки. а сторони переговорів закли-
кали до термінової гуманітарної
допомоги афганістану, зазначивши,
що країни, які «вивели свої війська з
афганістану, повинні фінансувати
його відновлення». 

легітиміЗація череЗ відхід
від радикаліЗмУ

Усі ці фактори плюс (скоріше –
мінус) нестача коштів для нормаль-
ного функціонування державних ін-
ститутів і гуманітарна катастрофа,
що насувається, змушують новий
уряд афганістану шукати шляхи ви-
ходу з кризи держави та суспільства.

Коли таліби розпочали наступ на
Кабул, багато хто вважав, що вони
йдуть за помстою. Проте «Талібан»
йшов за владою. Цим пояснюється
його готовність вступити у перего-
ворний процес з представниками
СШа, ЄС та Туреччини, перші неофі-
ційні зустрічі вже були.

Контакти «Талібану» із вчораш-
німи ворогами свідчать, що тепе-
рішня афганська влада попри певні
«лячні» атрибути – цілком прагма-
тична, тобто налаштована на ком-
проміси. адже відсутність компро-
місів загрожує їм голодом і втратою
влади.

ані масових репресій, ані знач-
них утисків у суспільстві в афгані-
стані не спостерігається. Так, права
жінок утиснуті, але очікування, що їм
взагалі буде заборонено отриму-
вати освіту, не підтвердилися. ви-
моги щодо зовнішнього вигляду
жінок відповідно до ісламських тра-
дицій – це, здається, найбільше об-
меження нової влади. але головне:
немає масових страт політичних
противників та етнічних чисток, чого
так боялися представники націо-
нальних меншин.

Загалом, таліби поки що ви-
даються не настільки страшними у
владі, якими вони були в опозиції.
Керівництво талібів, схоже, усвідом-
лює, що їх політичне та економічне
майбутнє залежить від поведінки не
лише на міжнародній арені, а й у
внутрішній політиці. Посівши владу,
пуштунський рух внаслідок природ-
них причин мусить боротися з будь-
якими рухами і проявами, які
дестабілізують державу, суспільство
та економіку країни.

чи спроможний «Талібан» стати
тим стрижнем, навколо якого гурту-
ватиметься афганське суспільство,
роздерте нескінченними війнами та
конфліктами? Принаймні, перші
кроки талібів дозволяють розгля-
дати ситуацію зі стриманим опти-
мізмом.

дмитро редько.

В Афганістані неспокійно. З одного боку, таліби-2 відрізняються від
талібів-1 і дуже прагнуть міжнародного визнання. З другого боку – тер-
акти не припиняються. Останні з них, з чисельними жертвами, сталися у
кандагарі та кабулі. Терористи закидають гранатами автомобілі з пред-
ставниками нової влади, підривають вірян у мечетях. Виявилося, що ра-
дикальний рух, перейнявши владу, мусить побороти не лише радикалізм
опонентів, а й свій власний Сьогодні афганська держава далека від ста-
більності, а чинний уряд досі не визнаний жодною країною світу.

иСТОРия, наверное, мстит триж-
ды: когда ее замалчивают,

когда искажают и когда пытаются по-
вторить... Усилия незваных гостей гу-
били неадекватная оценка своих
возможностей и игнорирование, в
какой-то степени, известной посло-
вицы "восток – дело тонкое!". я не
сбрасываю со счетов и другие веро-
ятные причины – шапкозакидатель-
ство, поверхностный подход, непро-
фессионализм определенных госу-
дарственных служб, желание угодить
своим покровителям или боязнь до-
кладывать правду, "преподносить" об-
становку такой, какая она есть на
самом деле. нельзя забывать и о
стойкости и непокорности афганского
народа зарубежным покорителям. Тем
не менее получилось так, как получи-
лось.

из всех государств, стремившихся
завладеть древней афганской землей,
только Советский Союз выделяется и
отличается от других своими помыс-
лами и задачами. наша страна с пер-
вых дней сотрудничества с афгани-
станом демонстрировала дружелю-
бие, уважение к его народу, добросо-
седские отношения постоянно укре-
плялись и совершенствовались.

в афганистане мы построили
большое число важных объектов (до-
роги, электростанции, ирригационные
системы, школы и институты, целые
жилые микрорайоны в Кабуле и в дру-
гих крупных городах). Обучили и под-
готовили в СССР десятки тысяч
гражданских и военных специалистов,
безвозмездно передали стране боль-
шое количество продовольствия, тех-
ники гражданского и военного назна-
чения и так далее. То есть экономиче-
ская, военно-техническая, политиче-
ская и другие виды помощи оказыва-
лись нами постоянно.

Цены бы не было этому сотрудни-
честву и дружбе, если бы не решение
об оказании так называемой "интер-
национальной помощи" афганистану,
вводе советских войск на его террито-
рию. Как раз тогда и произошло: "хо-
тели как лучше, а получилось как
всегда". не разобрались, не вникли в
суть внутренних событий и вляпались
в кровавую мясорубку гражданской
войны, тем самым поставив крест на
всем позитивном, что было между на-
шими народами.

Тем не менее даже в этой обста-

новке в течение 1979–1989 годов мы
помогли афганцам остаться суверен-
ной страной, не допустив сползания к
феодальному варварству, к разгулу
всех видов терроризма и ненависти
простого населения к Советскому
Союзу и его 40-й армии. армии, раз-
громившей большое количество банд
головорезов. Потому что мы, не-
смотря ни на что, с уважением относи-
лись к простым людям этой страны и
продолжали силами, прежде всего
офицеров, солдат Советской армии,
дипломатов помогать и поддерживать
их в трудных жизненных обстоятель-
ствах. Больше того, в ходе интерна-
циональной помощи за всю историю
подобной мировой практики не было
аналогов героизму и самопожертво-
ванию, какие проявлялись советской
40-й армией в афганистане! и аф-
ганцы это всегда ценили и ценят до
сих пор.

внутренняя обстановка в афгани-
стане никогда не была простой. а в
восьмидесятые годы двадцатого века
была особо сложной. чтобы не допу-
стить крупных неприятностей и не-
ожиданностей, мы осуществляли
постоянную, круглосуточную разведку
всех видов за действиями противника,
средних и крупных бандформирова-
ний, их "спонсоров" на территориях
соседних стран. внимательно наблю-
дали за действиями государств, в том
числе и западных, осуществлявших
прямую финансовую и другие виды
поддержки нашим противникам и вра-
гам, делавших все возможное для кар-
динального ухудшения положения
советских войск в афганистане вплоть
до их вывода.

Уходя, мы достаточно хорошо под-
готовили страну к самостоятельной
жизни. и она продержалась целых три
года, продержалась, несмотря на то,
что все силы, хотевшие поживиться и
разорвать страну на части, бросились
кусать и рвать ее, как бешеные псы.
Мы заранее знали о многих шагах
наших "партнеров", тщательно гото-
вились к парированию их намерений,
проделав огромную заблаговремен-
ную работу по всем направлениям! Мы
очень серьезно отнеслись и к завер-
шению своего пребывания в афгани-
стане, к организации спокойного,
уверенного, достойного, практически
без потерь, вывода наших войск. Так и
было! Это правда!

а вот англичане трижды пытались
завоевать афганистан и осуществ-
ляли безжалостную, кровавую агрес-
сию. но неизменно терпели сокру-
шительное поражение, имея при этом
подавляющее превосходство в тех-
нике, вооружении и людях.

Соединенные Штаты тоже были
среди тех, кто оказался на территории
суверенного государства, обосновав
вторжение в страну поимкой бен Ла-
дена и борьбой с терроризмом. За-
одно пригласив туда с собой воинские
контингенты почти всех стран наТО.

Где СШа и наТО и где афганистан?!
При этом несколько лет искать терро-
риста № 1 (хотя он особо и не пря-
тался в соседней стране) и 20 лет
"громить и не разгромить" "аль-
Каиду" и так ее и не уничтожить?! У
меня, как профессионального воен-
ного, возникает вопрос: у вас на-
столько бездарно работала разведка,
что вы не смогли в течение десятиле-
тий разобраться и определиться, чем
там талибы заняты? или у ваших поли-
тических и государственных лидеров
существовали другие цели? Скрытые
от всего мира?

вопросы не праздные. Потому что,
наблюдая позорное бегство, а значит,
провал всей политики и планов СШа в
афганистане, невольно убеждаешься
в том, что американцы и их партнеры
по наТО так и не избавились от мании
величия и шапкозакидательства (по-
думаешь, кто такие талибы: борода-
тые мужики в галошах и тапках на босу
ногу). а талибы готовились тщательно,
целенаправленно и уверенно забрали
власть в свои руки.

Мое твердое убеждение: СШа – го-
сударство крайностей. С одной сто-
роны – великая страна, в истории
которой были и есть выдающиеся
люди, выдающиеся достижения во
всех сферах жизни и деятельности,
замечательный народ. а с другой –
примеры (и их немало) совершенно
неадекватных руководителей, их ко-
манд и последователей, действия ко-
торых на протяжении долгих лет никак
не соответствуют статусу собствен-
ного государства, мощной и красивой
страны. Помимо многих "качеств" для
них характерных, ярко выделяются за-
носчивость, отсутствие желания слу-
шать и слышать другие народы

Как профессионального военного
меня не может не беспокоить ненор-
мальная, напряженная обстановка, ко-
торая складывается в мире. афгани-
стан в силу моего личного опыта, моей
биографии, конечно, был и остается
центром этих ощущений и размышле-
ний. но он же и обостряет внимание ко
многим другим, потенциально опасным
очагам напряжения в мире. 

Приход в афганистане к власти та-
либов изменит ситуацию в их собст-
венной стране, но может повлиять на
положение дел и в Центральной азии.
нельзя упускать из вида и нынешнюю
обстановку в америке, европе, Тихо-
океанском регионе.

Ситуация заставляет нас взглянуть
на все острее и проницательнее. аф-
ганское событие (приход, а точнее,
возвращение талибов) стало неожи-
данным для многих. на самом деле
все выглядит достаточно прозаично. в
этой стране борьба за власть всегда
была на первом плане, и вот на наших
глазах в ней очередной победитель –
талибы. не берусь предсказывать, что
и как будет меняться в этом госу-
дарстве. но понятно, что у талибов
есть свои цели и задачи, иначе они бы

не приходили к власти. Об этом пока
мало что известно. но к власти при-
шли люди, которые достаточно давно
декларируют, что стремились и стре-
мятся к тому, чтобы наконец-то их аф-
ганистан принадлежал народу этой
страны, чтобы никто извне не лез и не
решал за них как им жить и строить
свое государство. если это так, то это
правильно и достойно уважения.

время покажет. Первые впечатле-
ния таковы, что более или менее свет-
ской эта страна вряд ли станет. Скорее
всего, уклон будет сделан в сторону
религиозной составляющей.

в ряде мировых изданий про-
мелькнуло сообщение, что нынешнее
руководство афганистана может заду-
маться над идеей объединения ти-
тульного населения – самого боль-
шого и важного племени пуштун, про-
живающего на большей части терри-
тории афганистана (примерно две
трети части населения) и части терри-
тории Пакистана, разделенного, как
известно, англичанами (лорд Дюранд)
линией (границей), названной его
именем. Это, видимо, может очень не
понравиться Пакистану, да и не только.

Конечно, скорее всего, талибы при
претворении в жизнь своей внутрен-
ней и внешней политики будут учиты-
вать, в разной степени, интересы всех
заинтересованных государств и
прежде всего России и Китая. напря-
мую сегодняшние события в афгани-
стане не связаны с тем, что прои-
сходит, к примеру, в самих Соединен-
ных Штатах, но, создавая вместе с
англией и австралией новый очеред-
ной военно-политический блок, они
же понимают, что им просто необхо-
димо усиливать свою мощь. а кроме
очень непростой ситуации внутри
страны, у СШа появились проблемы с
отставанием в стратегическом воору-
жении (устаревшие некоторые виды
межконтинентальных баллистических
ракет наземного базирования, много-
целевых подводных лодок, части стра-
тегических самолетов и так далее). а
для этого нужны большие деньги, при-
том, что имеется огромный госдолг.
Говорю это к тому, что даже после их

провального бегства из афганистана
воздействие американцев на эту
страну сегодня еще будет иметь
место. и они хотят его сохранить.

в связи с начавшимися событиями
в афганистане возрастет нагрузка и на
европу. Это уже наблюдается, потому
что европа тоже приложила руку к ны-
нешней обстановке в афганистане и
безоглядно поддерживала своего
младшего брата (СШа) там в течение
последних 20 лет. Продолжающееся
"великое переселение" народов в ев-
ропу из Северной африки, Ближнего
востока и особенно афганистана
будет только нарастать. Последствия
для европейцев, как известно, непро-
стые уже сегодня.

После случившегося в афгани-
стане можно прогнозировать и акти-
визацию радикального исламизма в
ряде регионов мира.

Признавать или не признавать
новое руководство афганистана? на
мой взгляд, совершенно очевидно, что
выстраивать с ними диалог просто не-
обходимо.

Конечно, к сожалению, в мире ста-
новится неспокойно, происходят по-
стоянные, сложные и тяжелые изме-
нения. но нам всем необходимо, в
силу своих возможностей, предприни-
мать усилия по недопущению сполза-
ния мира в пропасть. а ветеранам,
которые участвовали в разные годы в
локальных войнах – особенно. Это –
люди, на деле познавшие цену жизни.
и беспощадность смерти, которая
уродует и губит эту жизнь. Сегодняш-
ние военные ветераны – в большин-
стве своем сыновья, внуки и правнуки
ветеранов великой Отечественной
войны – могут играть стабилизирую-
щую, положительную роль в самых
острых, в самых, казалось бы, нераз-
решимых военных конфликтах. а по-
тому любая взрывоопасная ситуация
не может, по-моему, находить своего
разрешения без учета мнения воен-
ных ветеранов. Земной шар у нас
один. если что-то серьезное случится,
никто и нигде не спрячется.

борис громов, 
герой советского союза.

необходимо выстраивать диалог с новым рУководством страныАфганистан сыграл очень
заметную роль в судьбах
Англии и СССР, США и дру-
гих государств. Все узнали
Афган по-своему. Хотя фи-
налы военных кампаний, в
сущности, не различимы. А
говоря проще – одинаковы.
Одни произошли от не-
уемного желания увеличить
и расширить свои колонии;
другие по принципу – хотели
как лучше, а получилось как
всегда; а третьи – в силу
мании величия и непомер-
ных амбиций.

«талібан»-2 виявився Прийнятнішим За «талібан»-1?

14 листопада таліби провели військовий парад у кабулі за участі за-
хопленої американської бронетехніки і гвинтокрилів мі-8/17 російського
виробництва. на думку аналітиків справжнє завдання цього показу –
дати зрозуміти всьому світу, що «талібан» більше не повстанська сила,
а трансформувався в регулярну армію.
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Люди і час

ЗайМаЮчиСь пошуково-
меморіальною роботою

часів Другої світової, я періо-
дично пишу про героїв цієї війни,
про результати роботи, і чим далі
вона відходить в історію, тим
важче отримувати інформацію
від учасників і свідків тих подій, а
така інформація особливо важ-
лива для збереження правди про
війну.

Задача виявилася настільки
складною – наскільки заслуже-
ним був ветеран. Річ у тім, що
Михайло Олександрович вже
помер, а його сини анатолій і
в’ячеслав – люди похилого віку і,
на жаль, мало що пам’ятають із
розповідей батька. в’ячеслав у
шкільному віці написав деталь-
ний і великий реферат про участь
батька у війні, однак у школі він
не зберігся. 

У подібних ситуаціях я вже не
один раз бував, а тому звер-
таюся до небайдужих людей, які
хочуть зберегти пам'ять про
своїх героїчних предків, про свій
родовід, із закликом не відкла-
дати цю важливу справу на пен-
сійний період свого життя, а
займатися нею вже сьогодні,
доки є близькі,  родичі, які мо-
жуть надати потрібну інформа-
цію, доки ви самі щось не забули.

вдалося знайти суттєву ін-
формацію у нагородних листах
старшини воблікова, встановити
його бойовий шлях через бойо-
вий шлях військових підрозділів,
у яких він воював. 

на війну Михайло пішов 18-
річним добровольцем у липні
1941 року із села афанасьєво із-
малківського району Орловської
(нині Липецької) області Росії,
хоч у початковий період війни
його однолітків мобілізовували
тільки якщо вони мали середню
освіту, а він її не мав (керівництво
держави сподівалося, що війна
швидко завершиться). 

Батько Олександр не проти-
вився мужньому рішенню сина і
на прощання подарував йому
гармонь, виготовлену власноруч,
сам він дуже добре грав і гарно
співав. Гармонь батька, схоже,
стала сину оберегом, оскільки
він пройшов з нею всю війну і по-
вернувся додому живим. 

Михайла зарахували у танкові
війська. Спочатку він пройшов
навчальні курси, а потім був на-
правлений на фронт. нині важко
однозначно сказати, на якій по-
саді він воював. Своїм синам
розповідав, що був механіком-
водієм танка Т-34. У нагородних
листах зазначено, що старшина
вобліков був командиром башти
танка (відповідав за стрільбу гар-
мати).  Можливо, він воював на
різних посадах. 

на війні кожен день був особ-
ливим для Михайла, тому що міг
бути останнім. небаченим до
цього випробуванням для нього
стала Курська битва з 5 липня по
23 серпня 1943 року. 

Тепер вже нам відомо, що за
своїми масштабами і результа-
тами вона була однією з ключо-
вих битв Другої світової війни. на
стороні червоної армії налічува-
лося більше 1,3 млн осіб, до 20
тисяч гармат і мінометів, більше
3300 танків і самохідних артиле-
рійських установок, 2650 літаків.

Гітлерівське командування
для участі у битві зосередило 900
тисяч осіб, близько 10 тисяч гар-
мат і мінометів, до 2700 танків і
штурмових гармат, близько 2050
літаків. 

незважаючи на тривалі жор-
стокі бої, Михайлу воблікову вда-
лося вижити, а потім у складі
59-го танкового полка 13-ї танко-
вої бригади 4-го гвардійського
танкового корпусу з боями
пройти на Т-34 всю Україну, пів
Європи. і всюди з ним була його
фронтова подруга – гармонь.
вона допомагала під час корот-
кочасного відпочинку відновити
душевні сили, скрашувала сол-
датські будні, а улюблені мелодії
навіювали теплі спогади про рід-
них. Саме тому варто було Ми-
хайлу розтягнути гармонь, як
біля нього збиралися бойові по-
братими. на імпровізованих кон-
цертах найчастіше звучали пісні
«Три танкиста» (написана ще до
війни, ця пісня була своєрідним
гімном для танкістів), «Катюша»,

а також пісні, які з’явилися у роки
війни: «в лесу прифронтовом» і
особливо – «в землянке». За-
вдяки гармоні Михайло був
улюбленцем танкового баталь-
йону, і вона ж допомогла йому
після війни знайти кохану дру-
жину. але до того було ще дуже
далеко…

У жовтні 1943 року за сумлінне
виконання військових обов’язків
старшого сержанта воблікова
було нагороджено медаллю «За
бойові заслуги».

він брав участь у визволенні
Харкова, Київських наступальній
та оборонній операціях. його
танк першим вривався у населені
пункти Київської області черня-
хівку, Березівку, іванків, зни-
щивши при цьому три гармати,
одну мінометну батарею та до
п’ятдесяти солдат противника
(так зазначено у нагородному
листі). У цих боях він зазнав по-
ранення, але не залишив танк
доки не виконав бойове за-
вдання. Михайла було нагород-
жено орденом червоної Зірки.

Довелося воблікову визво-
ляти від окупантів і село чопо-
вичі, що на Житомирщині, не
думаючи і не гадаючи, що тут
пройде все його післявоєнне
життя. 

а потім була Житомирсько-
Бердичівська операція. Бої ве-
лися надзвичайно криваві.
нелюдська жорстокість фаши-
стів, особливо щодо мирного на-
селення, породжувала таку ж
відповідь. вже після війни Ми-
хайло Олександрович розпові-
дав синам, що іноді командири
давали розпорядження: у полон
ворожих солдат не брати, немає
куди їх дівати, намотуйте їх на гу-
сениці. У тих боях Михайло дістав
ще одне поранення – цього разу
важке. 

Госпіталь – і знову бої. Одні
змінювалися іншими. Після Про-
скурівсько-чернівецької операції
брав участь у Львівсько-Сандо-
мирській операції. У боях за Львів
він знову відзначився особливою
відвагою і героїзмом. 

«Тридцятьчетвірка» трощила
ворожі укріплення, знищувала
вогневі точки, живу силу. але в
танк влучив спочатку один сна-
ряд, потім другий, і він загорівся.
Сильно обгорілого і непритом-
ного Михайла витягли з танка
його товариші. За цей бій стар-
шину Михайла воблікова знову
було нагороджено орденом чер-
воної Зірки. У нагородному листі
записано, що екіпаж танка зни-
щив дві самохідні гармати, п’ять
бліндажів, три кулемети, три ав-
томобілі з вантажами і близько
двадцяти солдат і офіцерів про-
тивника.

Після лікування в госпіталі Ми-
хайло наздогнав свій полк на
віслі. Брав участь у нижньо-Сі-
лезькій, верхньо-Сілезькій та
Моравсько-Остравській  опера-

ціях. на Одерському плацдармі у
районі населеного пункту Шней-
денбург під час бою був і тяжко
поранений командир танка воб-
лікова – молодший лейтенант
Ємельянов. Михайло прийняв на
себе командування танком не-
зважаючи на те, що теж зазнав
поранення, щоправда, легке. У
нагородному листі на старшину
воблікова відмічається, що в ході
бою екіпаж танка знищив одну
самохідну гармату, два броне-
транспортери, одну мінометну
батарею і близько двадцяти сол-
дат і офіцерів противника. За
мужність і відвагу Михайло знову
отримав орден червоної Зірки. 

війну вобліков закінчив у
Празі. Потім брав участь у Параді
Перемоги у Москві. 

Кандидати для участі у параді
відбиралися дуже ретельно, на-
самперед із військовослужбов-
ців, які проявили в боях мужність,
героїзм і мали бойові нагороди.
Фізичні дані також мали важливе
значення, зокрема, ріст не нижче
176 сантиметрів і вік не більше 30

років. Щоправда, оскільки всіх
вимог було важко дотриматися
на практиці, для учасників ро-
били винятки. Під ці винятки по-
трапив і старшина вобліков. він
був невеликого росту, але мав, як
вже зазначалося, великі бойові
заслуги. Танкістам видали нову
форму, як і всім учасникам па-
раду, та на відміну від них, ще й
нові шкіряні шоломи, куртки і
штани (після параду куртку і
штани довелося здати, а от у шо-
ломі він та його сини ще довго їз-
дили на мотоциклі).

До параду проводилося чи-
мало тренувань на одному з під-
московних аеродромів. вся

техніка була добре підготовлена,
а зверталася особлива увага на
рівняння її під час руху.

Парад Перемоги розпочався
на Красній площі 24 червня о 10
годині ранку і тривав дві години.
йшов сильний дощ. Проїжд-
жаючи на своєму танку по Крас-
ній площі, Михайло вобліков був
щасливий від того, що вижив у
тій жахливій війні майже з її пер-
шого дня і до останнього.

Після параду військова служба
для Михайла продовжилася. він
добровільно пішов на війну і до
цього, зрозуміло, в армії не слу-
жив. а після війни, оскільки
майже не було кого призивати в
армію, держава змушена була
залишати на військовій службі
чоловіків, які не пройшли обо-
в’язкову дійсну військову службу
до війни, незважаючи на те, що
вони пройшли війну. іншими сло-
вами, роки війни не зараховува-
лися до терміну дійсної війсь-
кової служби. Михайло ще три
роки служив в армії – у танковому
підрозділі у Західній Україні. 

Синам він розповідав, що
якось йому довелося у складі
екіпажу танка брати участь у за-
безпеченні проведення виборів
в одній з областей. і от вночі, чи
то представники українського
націоналістичного підпілля, чи
то просто місцеві жителі об-
клали їхній танк соломою і підпа-
лили. Оскільки зброю у таких
ситуаціях заборонялося засто-
совувати, танкісти просто за-
крили всі щілини, а вранці
витирали кіптяву з танка і тим
все закінчилося.

Демобілізувався Михайло у
1948 році й по дорозі додому за-
їхав у село чоповичі Житомирсь-

кої області, до діда ничипора, в
якого кілька днів перебував під
час війни і пообіцяв йому при-
їхати якщо залишиться живим.
Після вечері Михайло вийшов на
вулицю і почав грати на гармоні.
на її звук збіглося чимало молоді.
Серед них була і красуня з ка-
рими очима Галя Філоненко, яка
відразу запала йому в душу та
так, що він залишився у селі та
одружився з нею. вона теж брала
участь у війні.

У 1937 році Галина закінчила
медичну школу у Малині Жито-
мирської області. Одним із вик-
ладачів у неї був іван іванович
Соснін, який у роки війни разом з
донькою ніною та Павлом Тарас-
кіним керували Малинським під-
піллям. Усі троє загинули і всім
трьом посмертно присвоєно
звання Героя Радянського Союзу.

Галина вже на початку війни
була мобілізована в армію.
Службу проходила у військових
госпіталях медсестрою, стар-
шою медсестрою. У 1941 році під
час відступу червоної армії на
Кавказі дістала поранення. З різ-
ними польовими госпіталями теж
пройшла всю Україну. Проходила
службу на території Румунії. За-
кінчила війну в званні старшого
лейтенанта медичної служби.
Мала нагороди.

З Михайлом вони народили і
виховали двох синів. Галина іва-
нівна понад 50 років працювала у
хірургічному відділенні чопо-
вицької лікарні. вона була дуже
кваліфікованим фахівцем і чуй-
ною людиною – війна навчила
всього.

Михайло до виходу на пенсію
весь час працював водієм на Ко-
ростенському і Малинському ав-
топідприємствах на таксі, на
автобусі. Своєю веселою вдачею
завжди створював хороший на-
стрій у пасажирів. я знав його
особисто, мене вражали його ки-
пуча енергія та оптимізм. він
проводив велику роботу з вій-
ськово-патріотичного виховання
молоді, часто зустрічався з уч-
нями місцевої школи. ну і, зви-
чайно ж, Михайло Олександро-
вич не забував про гармонь, що-
правда, він привіз із німеччини
акордеон і, освоївши його, почав
віддавати йому перевагу. Однак
на День Перемоги завжди діста-
вав гармонь і співав фронтові
пісні. Жодне застілля у родині
воблікових не обходилося без
гри й співу. на жаль, трагічний
випадок різко зупинив його гру
на акордеоні: на столярному
станку він обрізав пальці на одній
руці.

Сини здобули освіту, одружи-
лися, мають свої сім’ї. вся тру-
дова діяльність анатолія прой-
шла у рідному селі чоповичі.
Останнє місце роботи – голова
місцевого колгоспу. Син в’яче-
слав працює у Києві, в академії
наук.

Михайло Олександрович ві-
дійшов в інший світ 1996 року на
74 році життя, а Галина іванівна –
у 2008 на 86 році.

анатолій і в’ячеслав свято бе-
режуть реліквії батька – нагороди
і гармонь, а я своєю розповіддю
про нього, гадаю, теж долучився
до збереження для історії світлої
пам’яті фронтовика, героїчного
танкіста Михайла Олександро-
вича воблікова.

борис дУченко,
член всеукраїнської 

громадської організації
«Закінчимо війну».

воювали За батьківщинУ
Хочу розповісти читачам

«ТТ» про земляка-фронто-
вика, колишнього танкіста
Воблікова Михайла Олек-
сандровича, нагородженого
чотирма орденами червоної
Зірки, двома орденами Віт-
чизняної війни і дев’ятьма
медалями. 

У госпіталі. галина – ліворуч. фото 1943 року. 

лейтенант медичної служби
галина філоненко.

1 листопада 1942 року.

фото 1945 року. 

михайло олександрович
вобліков. фото 80-х років.
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Спорт і відпочинок

Херсонська мiська органі-
зацiя Української Спiлки ве-
теранiв Афганiстану і началь-
ник місцевого гарнiзону про-
вели змагання з кульової
стрiльби з нагоди Дня захис-
никiв і захисниць України та
пам'ятi В. П. Столяра.

У селищі міського типу коропець на Терно-
пільщині відбувся традиційний турнір з футболу
пам'яті загиблих в Афганістані земляків Дмитра
Ступяка, Андрія куриляка і Петра Бадицького.

У Закарпатському обласному ліцеї-інтернаті з ПВФП ім. ге-
роїв красного поля провели урочисте шикування з нагоди Дня
захисників і захисниць України. 

У ковелі в клубі настільного
тенісу «Патріоти Волині»' від-
булися змагання серед юна-
ків і дівчат, присвячені вшану-
ванню пам'яті учасників бойо-
вих дій. 

Побратиме, це наша з тобою газета!
ПЕРЕДПЛАТА-2022

Газету Української Спілки ветеранів афганістану (воїнів-інтернаціона-
лістів) «третій тост», де  друкуються законодавчі матеріали з питань
соціального захисту сімей загиблих військовослужбовців, інвалідів війни,
учасників бойових дій, юридичні консультації, матеріали про життя і ро-
боту організацій УСва (територіальних, місцевих, районних), спогади,
проза і поезія, можна оформити за Каталогом видань України «Преса по-
штою»:

на сайті дП «Преса» www.presa.ua,
на сайті ат «Укрпошта» www.ukrposhta.ua,
у відділеннях поштового зв’язку,
в операційних залах поштамтів,
у пунктах приймання передплати.

Оформити передплату з поточних місяців також завжди можна до 16
числа (включно) кожного місяця, що передує передплатному.

Мінімальний передплатний період – один місяць.
наш індекс – 30224.

вартість передплати з урахуванням приймання передплати і доставки
складає:

на місяць – 14 грн, на три місяці – 37 грн,
на шість місяців – 68 грн, на рік – 130 грн.

Підтримуйте газету воїнів-інтернаціоналістів «Третій тост» своє-
часною передплатою. Прес-слУжба Усва.

КиевСКая организация ветера-
нов войны, объединённый

совет ветеранов ПвО, совет ветера-
нов Киевского объединения ПвО,
Киевская организация бывших парти-
зан и подпольщиков понесли тяжёлую
утрату. 3 ноября 2021 года на 95-м
году ушёл из жизни ветеран-парти-
зан, ветеран ПвО, ветеран РТв, пол-
ковник в отставке, инвалид войны
первой группы, заместитель предсе-
дателя по делам бывших партизан ве-
ликой Отечественной войны при
верховной Раде Украины

гомон василий андреевич.
Родился василий андреевич 12

февраля 1927 года в селе ветривка
тогда Бышевского, ныне Макаров-
ского района Киевской области.

ему шёл пятнадцатый год, когда
началась война.  Для призыва молод,
а в партизаны понадобился. У коман-
дования приобрёл доверие. выпол-

нял боевые задания в родном селе и соседних селах под руководством
командира партизанского соединения ивана александровича Хитри-
ченко. в нынешние времена широко известны результаты их боевой дея-
тельности. в годы войны на оккупированной территории партизан и
подпольщиков немцы не щадили, при малейшем подозрении к ним при-
менялись виселицы и расстрелы. василий андреевич выстоял.  

После войны учился, стал офицером. Служил в войсках Противовоз-
душной обороны, внедрял боевую технику, учил молодых воинов. Закон-
чил военную службу в 8-й армии ПвО. Пользовался авторитетом и
уважением в войсках, у командования и особенно у командующего
дважды Героя Советского Союза владимира Дмитриевича Лавриненкова.

Президиум киевской организации ветеранов войны,
президиум объединённого совета Пво,

совет ветеранов киевского объединения Пво, 
президиум киевской организации бывших 

партизан и подпольщиков.

ПАМЯТИ ТОВАРИЩА

ГОЛОвниМ організатором виступила Терно-
пільська обласна Спілка ветеранів афгані-

стану. Перед початком змагань голова обласної
організації УСва Сергій Лісовий разом з бойовими
побратимами відвідали могили полеглих воїнів, мо-
литвою та покладанням квітів вшанували їх пам'ять.

У турнірі взяли участь 4 команди ветеранів обла-
сті з Бережан, Козова, Підволочиська і Коропця. У
напруженій боротьбі перемогу і перехідний кубок
здобула команда з Бережан. Голова обласної орга-
нізації УСва Сергій Лісовий вручив переможцям і
призерам кубки, медалі й грамоти, подякував за
участь у турнірі, присвяченому пам'яті полеглих бо-
йових побратимів.

василь когУт,
перший заступник голови тернопільської

обласної організації Усва.

НА ПОЛІ –
КОМАНДИ ВЕТЕРАНІВ

У ЗМаГанняХ взяли участь
команди юнаків і дівчат

ДЮСШ №1, ДЮСШ смт Любли-
нець, МЦ «Спорт для всіх», спор-
тивного клубу «Тайм» і чемпіонки
України, представниці володи-
мир-волинського – команда «Ла-
домир». Про це повідомляє
офіційний сайт Ковельської місь-
кої ради.

на урочистому відкритті учас-
ників привітали міський голова
ігор чайка, голова міськрайонної
організації воїнів-«афганців» Ми-
кола Савосюк та його заступник
анатолій Заскальний.

Присутні вшанували світлу
пам’ять тих, хто віддав найдо-
рожче – своє життя. Право покла-
сти квіти на могилу анатолія
Глушкова було надано перемож-
цям минулого турніру, вихованцям
МЦ «Спорт для всіх».

У гострій безкомпромісній бо-

ротьбі до півфіналів вийшли
команда «Ладомир», яка з рахун-
ком 3:0 перемогла своїх супер-
ниць з ДЮСШ №1, і спортсмени
клубу «Тайм», які з мінімальним
рахунком 1:0 здолали ровесників
з міського центру.

У матчі за третє місце сильні-
шими були футболісти «Спорту
для всіх» (тренер – Роман Шво-
рак). а фінальний свисток голов-
ного судді змагань володимира
Олексюка зафіксував, що пере-
можцем сьомого турніру стала
команда «Ладомир», перемігши з
рахунком 1:0 футболістів з «Тайму»
(готував команду Олег Бортнік). 

Переможці й призери нагород-
жені перехідним кубком, грамо-

тами та медалями від міськрайон-
ної організації воїнів-«афганців».

Суддівська колегія визначила
кращих гравців: це антон Дмит-
рук, Роман іваненко, вікторія во-
робей, ігор Шушмарук, Олек-
сандр Давидюк і Марія ігнатенко.

Оргкомітет щиро вдячний
міськрайонній організації воїнів-
«афганців», особисто Миколі Са-
восюку та анатолію Заскальному,
відділу у справах молоді та
спорту, керівництву ліцею №1 і
всім, хто долучився і надав по-
сильну допомогу в організації та
проведенні турніру.

володимир олексюк,
директор дюсш №1.

ПЕРЕМОГУ СВЯТКУВАЛИ ДІВЧАТА
На спортивному майданчику ліцею №1 у ковелі відбувся тур-

нір з футболу пам’яті воїна-«афганця» Анатолія глушкова, ко-
лишнього вихованця дитячо-юнацької спортивної школи №1. 

ПеРШиМ ПРивіТав особо-
вий склад ветеран-«афга-

нець»   полковник Юрій Захаров.
За традицією ліцей-інтернат тісно
співпрацює з громадськими орга-
нізаціями, в тому числі й з Мука-
чівською міською спілкою вете-
ранів афганістану. Слово мали і
почесні гості, які вручили грамоти
кращим ліцеїстам.

важливим цей день був і для
першокурсників, адже дехто з них
отримали свої перші навчальні
звання. Першокурсники показали
комплекс рукопашного бою, а
другокурсники продемонстру-
вали рукопашний комплекс зі
зброєю. Після урочистостей при-
сутні мали можливість ознайоми-

тися з тематичною виставкою у
бібліотеці ліцею-інтернату.

відбувся урочистий концерт з
нагоди свята, ліцеїсти підготу-
вали пісенні, віршовані та гумори-
стичні виступи. Родзинкою став
показ другокурсниками ком-
плексу елементів рукопашного
бою козацького бойового гопака.

на запрошення громадських
організацій Мукачева ліцеїсти
разом з офіцерами-вихователя-
ми були присутні на мітингу
пам’яті  в меморіальному парку.
Світлу пам'ять загиблих у боях за
Україну військовослужбовців вша-
нували хвилиною мовчання й по-
кладанням квітів до пам’ятника
героям.

Патріотичне виховання

РІВНЯЮТЬСЯ НА ВЕТЕРАНІВ

У СТРіЛьБі з пістолета Ма-
карова змагалися пред-

ставники вiйськових частин та ус-
танов гарнiзону.

Перше мiсце вибороли пред-
ставники нацiональноi полiцii,
друге – в/ч а-1604, третє – в/ч а-
1836. Переможцi отримали наго-
роди, подарунки вiд мецената Юрiя
Рожкова.

в. мiщенко,
голова правлiння хмо Усва,

підполковник запасу.

СТРІЛЯЛИ ВЛУЧНО

ТУРніР організовано Ко-
вельською міськрайонною

спілкою ветеранів війни в афгані-
стані  разом з міським відділом
фізичної культури, спорту та мо-
лоді. У ньому взяли участь більше
тридцяти  дітей, які  були поділені
на чотири вікові групи. Організа-
тори, суддівська колегія вико-
нали всі вимоги та протиепі-
демічні заходи, які діють під час
карантину.

напружена спортивна бороть-
ба за перемогу точилася в усіх ві-
кових групах. Усі хотіли пере-
могти. на урочисте нагород-
ження переможців прийшли го-
лова Ковельськоі міськрайонної
організації Української Спілки ве-
теранів афганістану  (воїнів-ін-
тернаціоналістів) Микола Саво-

сюк і депутат міської ради, за-
ступник голови Ковельського
об'єднання ветеранів і волонте-
рів аТО/ООС володимир Шпіка,
які  нагадали молоді про важли-
вість  знати й пам'ятати історію
вітчизни, віддавати  шану загиб-
лим і живим учасникам бойових
дій, всім, хто захищав і захищає
зараз  Батьківщину.

ветерани ЗС України, учас-
ники бойових дій М. Савосюк і в.
Шпіка передали від ветеранської
організації  тренеру-викладачу
Ковельської КЗ КДЮСШ ім. Є.
Кондратовича ігорю Бівінісу фут-
больний м'яч і взяли участь у на-
городженні переможців і
призерів змагань грамотами  та
медалями.

ПРИСВЯЧЕНО ЗАХИСНИКАМ


